
toseeirani.ir روزنامه صبح 
 سياسي، اجتماعي، اقتصادي

همين صفحه

رهبر انقلاب در حاشیه بازدید از 
توانمندی های نیروی هوافضای سپاه:

شریان و جریان حياتی 
رژیم صهيونيستی قطع شود

دسترنج 4

 جلسه امروز شورای عالی کار، فرصتی
 برای راستی آزمایی وعده های دولت  

 حقوق کارکنان دولتی، 
چراغ خاموش افزایش یافت

دوشنبه  29  آبان   1402  /    6  جمادی الاول   1445  /  20  نوامبر   2023 قیمت  2000  تومان  /    شماره  1496

 نقد کارشناس حوزه انرژی به تصویب طرح متوقف شده دولت در مجلس: 

»بنزین برای همه«، 
توزیع فقر و تورم است

چرتکه 3

سياست 2

مروری بر پرونده هایی که قالیباف، 
معترضان و منتقدانش را به دادگاه کشانده است؛

همه شکایت های 
آقای رئیس گازانبری 

گرچه اســحاق جهانگیری به دلیل ســوال 
از قالیباف و بــه چالش کشــیدن او در جریان 
مناظره های انتخاباتی سال 96، یک سال حبس 
تعزیری گرفته است؛ اما شــاه بیت افشاگری ها 
علیه قالیباف را حسن روحانی با آن کلمه معروف 
»گازانبری« سرود؛ به نحوی که در تمام سال های 
پس از آن، رخت »گازانبری« به شایســتگی بر 
تن همه رفتارهــا و عملکرد آقای رئیس مجلس 
نشست؛ از بستن میکروفن به روی نماینده های 
منتقد در صحن مجلس گرفته تا شــکایت های 
راه و بیــراه از هر کــس که اتهامــی را متوجه او 
کرده است.شــاید حامیان محمدباقر قالیباف 
گمان کننــد اینکه حکم اســحاق جهانگیری 

چند ماه مانده به انتخابات مجلس صادر شــده، 
اتفاق میمون و مبارکی اســت که در کشاکش 
انتخابات چندضلعی های اصولگرایانه رخ داده تا 
سندی باشد بر بی گناهی آقای رئیس و مبرا بودن 
عملکردش از هر شبهه و شائبه ای. از قضا اما این 
حکم بهانه ای شده است برای مرور پرونده هایی 
که نشان می دهند شهردار دیروز و رئیس مجلس 
امروز نه فقط آنطور که حسن روحانی گفته بود 
در برابر اعتراضات دانشــجویی گازانبری عمل 
می کند، بلکه هر جا که سوالی از او و مجموعه تحت 
مدیریتش شده یا اسنادی دال بر تخلف آنها منتشر 
شده، منتقد و افشــاگر را چنان لای انبر شکایت 

فشرده تا درس عبرتی باشد برای دیگران!
امیرحسین میربهاری در گفت وگو با »توسعه ایرانی« و به بهانه 29 آبان، روز جهانی کودک:

حق تحصیل و بقای کودکان در ایران 
نقض می شود

شهرنوشت 8

تیم ملی فوتسال ناشنوایان 
ایران قهرمان جهان شد 

آدرنالين 6

جهان 5

چرتکه 3

شهرنوشت 8

دسترنج 4

سياست 2

فرمانده کل قوا گفتند: برخی دولت های اسلامی به ظاهر در 
مجامع، جنایات رژیم صهیونیستی را محکوم کردند و برخی هم 
تاکنون محکوم نکرده اند اما این، قابل قبول نیست. کار اصلی آن 
است که شریان و جریان حیاتی رژیم صهیونیستی قطع شود و 

دولت های اسلامی مانع از رسیدن انرژی و کالا به این رژیم شوند.
به گزارش ایرنا، آیت الله خامنه ای صبح دیروز )یکشنبه( با حضور 
در دانشگاه علوم و فنون هوافضای عاشورا، به مدت یک ساعت و نیم 
از آخرین دستاوردهای نیروی هوافضای سپاه پاسداران انقلاب 

اسلامی در محل نمایشگاه دائمی این نیرو بازدید کردند.
رهبر انقلاب پس از این بازدید و در جمع فرماندهان و مسئولان 
دانشگاه علوم و فنون هوافضای عاشورا، بازدید از این نمایشگاه را 
شــیرین و مطلوب خواندند و مهم ترین ویژگی آن را نیازسنجی 

صحیح و تمرکز علمی و تحقیقاتی بر نیازها برشمردند.
ایشان رسیدن به چنین دستاوردهای علمی را ناشی از انگیزه 
متکی بر عزم و ایمان دانستند و تاکید کردند: هر جا جوان های ما با 
عزم و ایمان وارد شدند، توانسته اند کارهای بزرگی انجام دهند و در 

این نمایشگاه هم نشانه های عزم و ایمان کاملاً مشهود بود.
رهبر انقلاب یکی دیگر از ویژگی های نمایشگاه هوافضای سپاه 
را، ابتکار و نوآوری برشمردند و خاطرنشان کردند: البته نباید به 
سطح کنونی موفقیت ها راضی بود زیرا بخش های مختلف نظامی 
و غیرنظامی در دنیا به صورت مستمر در حال حرکت و پیشرفت 

هستند و ما باید تلاش کنیم تا عقب نمانیم.

آیت الله خامنه ای، حرکــت و پیشــرفت در مجموعه های 
نیروهای مسلح را سریع و مطلوب خواندند و با تاکید بر لزوم کاهش 
پیدا نکردن شتاب حرکت، افزودند: ما در برخی بخش های کشور 
وضع مان خیلی خوب است اما در برخی بخش ها وضع مان خوب 
نیســت و کمبود و نقص وجود دارد که در این بخش ها نیز باید با 
تشخیص صحیح نیازها، به ســمت برطرف کردن نقطه ی نیاز 

حرکت کرد.

مردم   اروپا   و  آمریکا   باید  تکلیف   خود 
با   تبعیض  نژادی   را   روشن  کنند 

رهبر انقلاب در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به تحولات 
فلسطین و اســتمرار جنایات رژیم صهیونیستی در غزه گفتند: 
قضایای غزه بسیاری از حقایق مکتوم را برای مردم دنیا آشکار کرد 
که یکی از این حقایق، طرفداری سران کشورهای غربی از تبعیض 

نژادی است. حضرت آیت الله خامنه ای، رژیم صهیونیستی را مظهر 
تبعیض نژادی خواندند و گفتند: صهیونیست ها خود را نژاد برتر 
می دانند و بقیه آحاد بشر را نژاد پسَت به حساب می آورند و به همین 
دلیل است بدون احساس ناراحتی وجدان، چندین هزار کودک را 

به قتل رسانده اند.

شکست   رژیم   صهیونیستی  در   غزه،
 یک   واقعیت   است

نکته دیگری که آیت الله خامنه ای درباره 
قضایای غزه به آن اشاره کردند، موضوع ناکامی 
نظامی و عملیاتی رژیم صهیونیستی بود. ایشان 
گفتند: رژیم صهیونیستی به رغم بمباران های 
گسترده در غزه، تاکنون در حرکت خود ناکام 
بوده است زیرا از ابتدا گفتند که هدف ما نابودی 
حماس و مقاومت و زمین گیرکردن آن ها است 
اما با گذشت بیش از ۴۰ روز و با بکارگیری همه 
توان نظامی خود، هنوز نتوانسته اند این کار را 

انجام دهند.
رهبــر انقــلاب بمبــاران وحشــیانه 
بیمارستان ها و زنان و کودکان در غزه را نشانه 
عصبی بودن شدید سران رژیم صهیونیستی 
از شکست خود دانستند و افزودند: شکست 
رژیم صهیونیستی در غزه، یک واقعیت است 
و پیشــروی و ورود به داخل بیمارستان ها و یا 
خانه های مردم، پیروزی نیست زیرا پیروزی 
به معنای شکســت دادن طرف مقابل است 

که رژیم صهیونیستی تاکنون نتوانسته است به آن دست یابد و در 
آینده هم نخواهد توانست.

آیت الله خامنه ای با تاکید براینکه ابعاد این نتوانستن فراتر از 
رژیم صهیونیستی است، گفتند: این نتوانستن به معنای نتوانستنِ 
آمریکا و کشورهای غربی نیز است و اکنون همه دنیا با این حقیقت 
مواجه شده است که یک رژیم دارای امکانات و تجهیزات مفصل و 
پیشرفته نظامی نتوانسته است بر طرف مقابل خود که هیچ یک از 

این امکانات را ندارد، غلبه کند.

دولت های  اسلامی  حداقل   برای   یک   مدت   محدود، 
رابطه   خود   با   رژیم  صهیونیستی   را   قطع  کنند

ایشان همچنین درباره وظایف و عملکرد دولت های مسلمان نیز 
افزودند: دولت های اسلامی حداقل برای یک مدت محدود رابطه 
سیاسی خود را با رژیم صهیونیستی قطع کنند. ملت ها باید با ادامه 
تجمعات و تظاهرات خود، نگذارند مظلومیت ملت فلسطین فراموش 
شود. رهبر انقلاب در پایان تاکید کردند: ما به وعده الهی یقین داریم و 

به آینده نیز امیدواریم و به وظیفه خود عمل خواهیم کرد.

رهبری

رهبر انقلاب در حاشیه بازدید از توانمندی های نیروی هوافضای سپاه:

شریان و جریان حیاتی رژیم صهیونیستی قطع شود

 همسر رئیسی: 

 در گام دوم انقلاب باید  به عنوان 
الگو، رهبری زنان جهان را

 به دست بگیریم

مجلس به افزایش 
سن بازنشستگی رای داد 

طالبان در نزدیکی ایران
سدسازی می کند

تاکید هماهنگ کننده شورای امنیت ملی آمریکا 
در خاورمیانه بر تشکیل کشور فلسطین؛ 

تمایل واشنگتن به راه حل 
دوکشوری و ختم بحران غزه 

سلاح ورزی: 

در مورد انتخابات اتاق، به دیوان 
عدالت طرح دعوا کردیم

سید جعفر موسوی-   شهردار چهارباغ

 نوبت دوم   آگهي تجدید مناقصه عمومی

شهــرداري چهارباغ در نظر دارد با توجه به بودجه مصوب سال 1402 خود نسبت به اجرای پروژه های مشروحه ذیل از طریق مناقصه عمومی با جزئیات مندرج 
در اسناد مناقصه، با بهره گیری از سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )www.setadiran.ir(  ثبت شده در سامانه به صورت الکترونیکی اقدام نماید.

زمان انتشار در سامانه  1402/08/22 ساعت 09:00 صبح   
 پیشنهادات طبق زمانهای مشخص و بارگذاری شده در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت بارگذاری و باز خواهد شد.

پیشنهاد دهندگان طبق زمانهای مشخص و بارگذاری شده در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت نسبت به انجام، خرید اسناد و مراحل تشریفات قانونی اقدام نمایند.
زمان بازگشایی 1402/09/11 ساعت  14/30

مبلغ مناقصه )ریال(شرح پروژهردیف
سپرده شرکت 

در مناقصه 
)ریال(

ردیف 
شماره ثبت در توضیحاتاعتباری

سامانه

1
تجدید پروژه 
تکمیل پارک              

محله ای 
مهدی آباد 

100/000/000/0005/000/000/0002010105

داراي حداقل 
رتبه 5 ابنیه از 

سازمان مدیریت 
و برنامه ریزی

2002005317000019

نکته مهم : 1- معادل 5% مبلغ اولیه پیمان به عنوان سپرده شرکت در مناقصه به یکی از صور ذیل قبل از ارائه قیمت به دبیرخانه شهرداری به صورت حضوری 
باید تسلیم گردد :

الف- ضمانتنامه بانكي با اعتبار حداقل سه ماهه به نفع شهرداری چهارباغ در وجه جاري سپرده به شماره 0105543287003 بنام شهرداري چهارباغ نزد بانك ملي 
ایران شعبه چهارباغ )كد 2401( 

ب - رسید سپرده نقدی که به شماره حساب سپرده 0105543287003 بانک ملی چهارباغ در وجه شهرداری چهارباغ واریز گردیده باشد .
2- برندگان اول و دوم و سوم مناقصه هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد شد.

3- شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادها مختار است.
4- سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مناقصه مندرج است.

5- هزینه انتشار آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد.
6- برندگان اول و دوم و سوم مناقصه هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد شد.

ضمنا رعایت موارد ذیل الزامی است:
1-برگزاری مناقصه صرفاً از سامانه تدارکات الکترونیکی دولت می باشد و کلیه مراحل فرآیند مناقصه شامل خرید و دریافت اسناد مناقصه، پرداخت تضمین شرکت در 

مناقصه،  ارسال پیشنهاد قیمت و اطلاع از وضعیت برنده بودن مناقصه گران محترم از این طریق امکان پذیر می باشد.
2-علاقه مندان به شرکت در مناقصه می بایست جهت ثبت نام و دریافت گواهی الکترونیکی )توکن( با شماره های ذیل تماس حاصل نمایند:

مرکز پشتیبانی و راهبری سامانه :021-41934
اطلاعات تماس دفاتر ثبت نام استانها، در سایت سامانه )www.setadiran.ir( بخش " ثبت نام/ پروفایل مناقصه گر" موجود است.    

تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/08/22                                                                 تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/08/29   
شماره تماس : 11- 44562500 – 026

www.chaharbaagh.ir

از کلیه تولید کنندگان و تامین کنندگان واجد شرایط که دارای استانداردهای مورد تایید مربوط می باشند، به 
منظور شرکت در این مناقصه دعوت به عمل می آید.

 مناقصه گزار: شرکت گاز استان فارس      
شماره تلفن واحد مناقصات: 07138114045 - 07138114035 

شماره نمابر: 07138244833 شماره دفتر امور کالا)تاییدیه نمابر(:  07138114014      
 موضوع مناقصه:  خرید تصحیح کننده الکترونیکی

 نوع و مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار: 
کلیه شركت هاي متقاضي برای شركت در مناقصه باید ضمانت نامه معتبربانكي و یا یک یا ترکیبی از تضمین 
های آیین نامه تضمین معاملات دولتی به شماره 123402 مصوب هیات وزیران مورخ  94/9/22 و اصلاحیه 
های بعدی آن، به مبلغ 8،000،000،000 ریال و قابل تمدید به مدت 3 ماه را به عنوان تضمین شركت در 

فرآیند ارجاع کار ارائه نمایند.
 نحوه شرکت در مناقصه، مهلت و محل ارسال مدارک: 

شماره فراخوان مناقصه در سامانه ستاد، 2002092586000172 می باشد. متقاضیان برای شرکت در مناقصه 
می بایست:

الف: نامه اعلام آمادگی خود را به این شرکت نمابر نمایند.
فراخوان  )کد   https://setadiran.ir اینترنتی  نشانی  طریق  از  مناقصه،  اسناد  دریافت  برای  ب: 
2002092586000172( به مدت 7 روز از تاریخ درج آگهی نوبت اول اقدام نموده و اسناد لازم به منظور 
ارزیابی کیفی، ارزیابی شکلی، پیشنهاد فنی و پیشنهاد مالی را به مدت 14 روز  پس از دریافت اسناد و حداکثر 
تا تاریخ 1402/09/20 در سامانه مذکور بارگذاری نموده و در همین بازه نسبت به ارسال ضمانت نامه شرکت 
در فرآیند ارجاع کار و سایر مدارک لازم به نشانی شیراز، بلوار استقلال، تقاطع باغ حوض، ساختمان مرکزی 
شرکت گاز استان فارس، دبیرخانه حراست، کد پستی: 57111-71759 اقدام نمایند. مناقصه گران می بایست 
تا پایان فرآیند مناقصه، به منظور آگاهی از هر گونه تغییر در اسناد مناقصه، زمان گشایش پاکت ها و ... سامانه 

فوق را زیر نظر بگیرند.
 ذکر شماره تلفن، شماره نمابر و آدرس یک پست الکترونیک فعال  در نامه اعلام آمادگی ضروری است. 

 در ضمن در صورت وجود هر گونه شکایت نسبت به اجرای قانون برگزاری مناقصات، هیئت استانی رسیدگی 
به شکایات قانون برگزاری مناقصات)مستقر در استانداری فارس(، آماده دریافت شکایات می باشد.    

تاریخ چاپ نوبت اول: 1402/08/29
تاریخ چاپ نوبت دوم: 1402/09/01  

   K-02-342 فراخوان تجدید مناقصه عمومی شماره
خرید تصحیح کننده الکترونیکی

 روابط عمومی شرکت گاز استان فارس

شناسه آگهی: 1605585

نوبت اول
شرکت گاز استان فارس

سید جعفر موسوی-   شهردار چهارباغ

 نوبت دوم   آگهي تجدید مناقصه عمومی

شهــرداري چهارباغ در نظر دارد با توجه به بودجه مصوب سال 1402 خود نسبت به اجرای پروژه های مشروحه ذیل از طریق مناقصه عمومی با جزئیات مندرج 
در اسناد مناقصه، با بهره گیری از سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )www.setadiran.ir(  ثبت شده در سامانه به صورت الکترونیکی اقدام نماید.

زمان انتشار در سامانه  1402/08/22 ساعت 09:00 صبح   
 پیشنهادات طبق زمانهای مشخص و بارگذاری شده در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت بارگذاری و باز خواهد شد.

پیشنهاد دهندگان طبق زمانهای مشخص و بارگذاری شده در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت نسبت به انجام، خرید اسناد و مراحل تشریفات قانونی اقدام نمایند.
زمان بازگشایی 1402/09/11 ساعت  14/30

مبلغ مناقصه )ریال(شرح پروژهردیف
سپرده شرکت 

در مناقصه 
)ریال(

ردیف 
شماره ثبت در توضیحاتاعتباری

سامانه

1
تجدید پروژه 
تکمیل پارک              

محله ای 
مهدی آباد 

100/000/000/0005/000/000/0002010105

داراي حداقل 
رتبه 5 ابنیه از 

سازمان مدیریت 
و برنامه ریزی

2002005317000019

نکته مهم : 1- معادل 5% مبلغ اولیه پیمان به عنوان سپرده شرکت در مناقصه به یکی از صور ذیل قبل از ارائه قیمت به دبیرخانه شهرداری به صورت حضوری 
باید تسلیم گردد :

الف- ضمانتنامه بانكي با اعتبار حداقل سه ماهه به نفع شهرداری چهارباغ در وجه جاري سپرده به شماره 0105543287003 بنام شهرداري چهارباغ نزد بانك ملي 
ایران شعبه چهارباغ )كد 2401( 

ب - رسید سپرده نقدی که به شماره حساب سپرده 0105543287003 بانک ملی چهارباغ در وجه شهرداری چهارباغ واریز گردیده باشد .
2- برندگان اول و دوم و سوم مناقصه هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد شد.

3- شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادها مختار است.
4- سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مناقصه مندرج است.

5- هزینه انتشار آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد.
6- برندگان اول و دوم و سوم مناقصه هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد شد.

ضمنا رعایت موارد ذیل الزامی است:
1-برگزاری مناقصه صرفاً از سامانه تدارکات الکترونیکی دولت می باشد و کلیه مراحل فرآیند مناقصه شامل خرید و دریافت اسناد مناقصه، پرداخت تضمین شرکت در 

مناقصه،  ارسال پیشنهاد قیمت و اطلاع از وضعیت برنده بودن مناقصه گران محترم از این طریق امکان پذیر می باشد.
2-علاقه مندان به شرکت در مناقصه می بایست جهت ثبت نام و دریافت گواهی الکترونیکی )توکن( با شماره های ذیل تماس حاصل نمایند:

مرکز پشتیبانی و راهبری سامانه :021-41934
اطلاعات تماس دفاتر ثبت نام استانها، در سایت سامانه )www.setadiran.ir( بخش " ثبت نام/ پروفایل مناقصه گر" موجود است.    

تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/08/22                                                                 تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/08/29   
شماره تماس : 11- 44562500 – 026

www.chaharbaagh.ir

از کلیه تولید کنندگان و تامین کنندگان واجد شرایط که دارای استانداردهای مورد تایید مربوط می باشند، به 
منظور شرکت در این مناقصه دعوت به عمل می آید.

 مناقصه گزار: شرکت گاز استان فارس      
شماره تلفن واحد مناقصات: 07138114045 - 07138114035 

شماره نمابر: 07138244833 شماره دفتر امور کالا)تاییدیه نمابر(:  07138114014      
 موضوع مناقصه:  خرید تصحیح کننده الکترونیکی

 نوع و مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار: 
کلیه شركت هاي متقاضي برای شركت در مناقصه باید ضمانت نامه معتبربانكي و یا یک یا ترکیبی از تضمین 
های آیین نامه تضمین معاملات دولتی به شماره 123402 مصوب هیات وزیران مورخ  94/9/22 و اصلاحیه 
های بعدی آن، به مبلغ 8،000،000،000 ریال و قابل تمدید به مدت 3 ماه را به عنوان تضمین شركت در 

فرآیند ارجاع کار ارائه نمایند.
 نحوه شرکت در مناقصه، مهلت و محل ارسال مدارک: 

شماره فراخوان مناقصه در سامانه ستاد، 2002092586000172 می باشد. متقاضیان برای شرکت در مناقصه 
می بایست:

الف: نامه اعلام آمادگی خود را به این شرکت نمابر نمایند.
فراخوان  )کد   https://setadiran.ir اینترنتی  نشانی  طریق  از  مناقصه،  اسناد  دریافت  برای  ب: 
2002092586000172( به مدت 7 روز از تاریخ درج آگهی نوبت اول اقدام نموده و اسناد لازم به منظور 
ارزیابی کیفی، ارزیابی شکلی، پیشنهاد فنی و پیشنهاد مالی را به مدت 14 روز  پس از دریافت اسناد و حداکثر 
تا تاریخ 1402/09/20 در سامانه مذکور بارگذاری نموده و در همین بازه نسبت به ارسال ضمانت نامه شرکت 
در فرآیند ارجاع کار و سایر مدارک لازم به نشانی شیراز، بلوار استقلال، تقاطع باغ حوض، ساختمان مرکزی 
شرکت گاز استان فارس، دبیرخانه حراست، کد پستی: 57111-71759 اقدام نمایند. مناقصه گران می بایست 
تا پایان فرآیند مناقصه، به منظور آگاهی از هر گونه تغییر در اسناد مناقصه، زمان گشایش پاکت ها و ... سامانه 

فوق را زیر نظر بگیرند.
 ذکر شماره تلفن، شماره نمابر و آدرس یک پست الکترونیک فعال  در نامه اعلام آمادگی ضروری است. 

 در ضمن در صورت وجود هر گونه شکایت نسبت به اجرای قانون برگزاری مناقصات، هیئت استانی رسیدگی 
به شکایات قانون برگزاری مناقصات)مستقر در استانداری فارس(، آماده دریافت شکایات می باشد.    

تاریخ چاپ نوبت اول: 1402/08/29
تاریخ چاپ نوبت دوم: 1402/09/01  

   K-02-342 فراخوان تجدید مناقصه عمومی شماره
خرید تصحیح کننده الکترونیکی

 روابط عمومی شرکت گاز استان فارس

شناسه آگهی: 1605585

نوبت اول
شرکت گاز استان فارس



رئیسی: 
در تقسیمات استان تهران 

تجدیدنظر می کنیم
ســید ابراهیم رئیســی، رئیس جمهور در جمع 
مردم شهریار با اشاره به توسعه شهر اندیشه و شهریار 
و شهرســتان های اطراف، گفت: باید در تقسیمات 
کشوری در این منطقه حتما تجدیدنظر کنیم یعنی 
باید حتما شرایط جمعیتی و اقلیمی را در نظر بگیریم. 
وی افزود: از برنامه های دولت است که در اولین فرصت 
در تقسیمات کشوری استان فعلی تهران تجدیدنظر 
خواهیم کرد. تقسیمات کشوری در سطح شهرستان 
و استان به ویژه در غرب استان تهران تغییرات جدی 
می طلبد که ما گفته ایم کارشناسان کار کارشناسی 
کنند تا به طور منطقی ایجاد شهرســتان و استان را 

دنبال کنیم.
    

موشک هایپرسونیک »فتاح ۲« 
رونمایی شد

در جریان بازدیــد فرمانده کل قوا از نمایشــگاه 
دســتاورد های نیروی هوافضای ســپاه، موشــک 
هایپرسونیک »فتاح ۲« رونمایی شد. به گزارش ایسنا، 
فتاح ۲ موشک هایپرســونیکی از انواع موشک های 
بالستیک ایرانی است که مجهز به سرجنگی با قابلیت 
گلاید و کروز است که در دسته تسلیحات HGV و 
HCM دسته بندی می شــود. تنها چهار کشور از 
جمله ایران فناوری این نوع از تسلیحات هایپرسونیک 
 Hypersonic را در اختیار دارنــد. تســلیحات
glide vehicles )HGV( نوعی از موشک های 
هایپرسونیک است که با یک موشــک تا ارتفاع بالا 
)بیرون جو( هدایت می شود و پس از بازگشت به داخل 

جو تا رسیدن به هدف خود مانور می دهد.
    

ادعای اوکراین: 
۲۹ پهپاد ساخت ایران را 

سرنگون کردیم
به گزارش ایلنا، مقام های اوکراین مدعی سرنگونی 
۲۹ پهپاد ساخت ایران در جریان حمله جدید روسیه 
به این کشور شــدند. اوکراین مدعی شده است که 
روسیه طی شبانه روز گذشته با ۳۸ پهپاد، این کشور 
را از مناطق شمالی و جنوب شرقی هدف قرار داد که 
۲۹ فروند آنها ساقط شده اســت. در این گزارش به 
تلفات جانی یا خســارات مادی احتمالی این حمله 
اشاره ای نشــده اســت. کی یف اعلام کرده است که 
شمار پهپادهای ایرانی پرتاب شــده توسط روسیه 
 به این کشــور، بالاترین میزان از تاریخ ۳۰ سپتامبر

 بوده است.
    

حاجی دلیگانی: 
نتایج حاصل از »رصد سبک زندگی 
مردم« در اختیار مدیران قرار می گیرد!

حسینعلی حاجی دلیگانی، عضو کمیسیون قضایی 
مجلس با تاکید بر اینکه ماده ۷۵ برنامه هفتم توســعه 
)موسوم به قانون رصد ســبک زندگی( ابدا قرار نیست 
حریم شــخصی افراد را نقض کند، اظهار کرد: بر اساس 
این ماده، بررسی می شود که شاخص های سبک زندگی 
ایرانی و اســلامی به چه صورت در کشور اجرا می شود و 
عمل به آن ها روندی رو به رشد دارد یا روندی نزولی. وی 
افزود: سپس نتایج حاصل از رصد سبک زندگی در اختیار 
مدیران ارشد کشور قرار می گیرد تا آنان بتوانند در تنظیم 
سیاست ها و تدوین برنامه ها اقدامات دقیق تری بر اساس 

نیاز ها انجام دهند.
    

درخواست حمله نظامی اسرائیل
به تاسیسات هسته ای ایران!

رضا نصری، تحلیلگر روابط بین الملل نوشت: »مسیح 
علی نژاد در یک نشســت امنیتی گفته از حمله نظامی 
اسرائیل به تاسیسات هسته ای ایران حمایت می کند!« 
همیشــه طرفدار جنگ بود؛ اما این بار فجایع غزه را در 
پیش چشم دارد و باز درخواست حمله نظامی می کند! 
امیدوارم کسانی که برای احقاق حقوق زنان در ایران به او 
دل بسته بودند، چشمان شان را باز کنند و ببینند با چه 

هیولایی طرف بودند!«
    

طالبان در نزدیکی ایران
سدسازی می کند

خبرگزاری صدای افغان نوشــت: گــروه طالبان از 
برنامه ساخت یک سد )بند( در خاشرود ولایت نیمروز 
در نزدیکی مرز ایران براســاس »حکــم فوق العاده« 
ملاهبت الله آخوندزاده خبر داد. گفته شده که این سد 
با بلندی نزدیک به ۵۰ متر ساخته می شود که ظرفیت 
ذخیره حدود شــش میلیون متر مکعب را دارد.  وزارت 
احیا و انکشاف دهات می گوید، یک هیأت تخصصی فنی 
از سوی این وزارت تشکیل می شود تا کار ساخت این بند را 
آغاز کند. این در حالی است که چندی قبل بند بخش آباد 
در ولسوالی فراه رود ولایت فراه با حضور مقامات عالی رتبه 

طالبان افتتاح شد.

t oseei r ani . i r
سياست2

گرچه اســحاق جهانگیری به دلیل سوال 
از قالیبــاف و به چالش کشــیدن او در جریان 
مناظره های انتخاباتی سال ۹6، یک سال حبس 
تعزیری گرفته است؛ اما شاه بیت افشاگری ها 
علیه قالیباف را حســن روحانی بــا آن کلمه 
معروف »گازانبری« ســرود؛ به نحوی که در 
تمام ســال های پس از آن، رخت »گازانبری« 
به شایستگی بر تن همه رفتارها و عملکرد آقای 
رئیس مجلس نشســت؛ از بستن میکروفن به 
روی نماینده هــای منتقــد در صحن مجلس 
گرفته تا شــکایت های راه و بیراه از هر کس که 

اتهامی را متوجه او کرده است.
شاید حامیان محمدباقر قالیباف گمان کنند 
اینکه حکم اسحاق جهانگیری چند ماه مانده 
به انتخابات مجلس صادر شــده، اتفاق میمون 
و مبارکی اســت کــه در کشــاکش انتخابات 
چندضلعی های اصولگرایانه رخ داده تا سندی 
باشــد بر بی گناهی آقای رئیــس و مبرا بودن 

عملکردش از هر شبهه و شائبه ای.
از قضا اما این حکم بهانه ای شده است برای 
مرور پرونده هایی که نشــان می دهند شهردار 
دیروز و رئیــس مجلس امروز نــه فقط آنطور 
که حسن روحانی گفته بود در برابر اعتراضات 
دانشجویی گازانبری عمل می کند، بلکه هر جا 
که سوالی از او و مجموعه تحت مدیریتش شده یا 
اسنادی دال بر تخلف آنها منتشر شده، منتقد و 
افشاگر را چنان لای انبر شکایت فشرده تا درس 

عبرتی باشد برای دیگران!
در ماجرای اســحاق جهانگیری، موضوع 
مربوط به مناظره های انتخاباتی سال ۹6 است. 
در آن مناظره جهانگیری در پاسخ به اظهارات 
قالیباف که پرونده حقوق های نجومی دولت را 
مطرح کرد، ماجرای املاک نجومی و فساد در 
بانک های شهرداری را پیش کشید تا بنا به سنت 

مناظره، قالیباف را به چالش بکشد. 
قالیباف اما گویا از ســعه صــدر لازم برای 
حضــور در مناظره های انتخاباتــی برخوردار 
نبود و به گفته مشاورانش همان زمان از اسحاق 

جهانگیری بابت آن اظهارات شکایت کرد.
بعد از این همه سال، دو روز پیش خبر رسید 
که اسحاق جهانگیری به دلیل اتهام افترا و نشر 
اکاذیب مجموعا به یک سال حبس محکوم شده 
که با استناد به قانون و مسئولیت های حساس 
او به 44۰ میلیون ریــال جزای نقدی تخفیف 

داده شده است. 

 املاک   نجومی   و  74   ضربه   شلاق
نکته قابل تامل درباره شکایت های قالیباف، 
توفیــق او در به دســت آوردن نتیجه مطلوب 
از دادگاه اســت؛ به نحوی که او تا به حال برای 
بسیاری از منتقدانش حکم حبس گرفته است!

یک نمونــه اش محمــود میرلوحی، عضو 
شورای شهر پنجم اســت که شهریور سال ۹۷ 
خبر داد شهردار سابق یعنی محمدباقر قالیباف 
»به دلیل برخــی مصاحبه های بنــده درباره 
فعالیت مدیریت شهری از من شکایت کرده و به 

دادگاه احضار شده ام.«
میرلوحی در یکی از این مصاحبه ها گفته بود 

که پرداخت های آخر سال دوران قالیباف همگی 
خاص بوده و مدیریت شهری با اقداماتی همچون 
کمک به احزاب و مداحان در امور کشور دخالت 
می کرده اســت. این عضو وقت شــورای شهر 
همچنین گفته بود که تیم قالیباف شهرداری 

را با ۵۲ هزار میلیارد بدهی تحویل داده است. 
چند ماه بعــد از خبر شــکایت قالیباف از 
میرلوحی، اعلام شد که این عضو شورای شهر 
به اتهام توهین و نشر اکاذیب به شش ماه حبس 
تعزیــزی و ۷4 ضربه شــلاق تعزیری محکوم 

شده است.
علی رغم ایــن محکومیت، دو ســال بعد 
میرلوحی همچنان بر سر حرف خود بود و طی 
مصاحبه ای اطلاعات تازه ای از فساد و تخلفات 
شهرداری در دوران مدیریت 1۲ ساله قالیباف 
ارائه کرد. او گفت که تعداد املاکی که در زمان 
قالیباف به صورت غیرقانونی واگذار شــده به 
بیش از ســه هزار و ۸۰۰ واحد اداری، تجاری و 

مسکونی می رسد. 
میرلوحی در مصاحبه سه سال قبل خود با 
اعتماد گفت که بازپرس پرونده شکایت قالیباف 
از او، برایش پیغام فرستاده که »بگویید دهانش 

را می بندم«!

 معمای  تحقیق  و  تفحص   نافرجام   و 
محکومیت    میرسلیم

یکی دیگر از کســانی که صابون شــکایت 
قالیبــاف به تنش خــورده اســت، مصطفی 
میرســلیم، نماینده فعلی مجلس است. طرح 
تحقیق و تفحص مجلس از شهرداری در زمان 
مدیریت قالیباف هیچگاه به فرجام نرســید و 
همواره با رأی منفی نمایندگان از دســتور کار 

خارج شد. 
در گوشــه و کنار و در محافــل خودمانی 
خیلی ها می دانســتند که این شکست نتیجه 
لابی سنگین شهرداری و شــورای شهر است. 
اما یکی از آن هایی که بــه صراحت آن را عنوان 
کرد مصطفی میرســلیم بود. او ادعا کرد که از 
شهرداری تهران در زمان محمدباقر قالیباف، 6۵ 
میلیارد تومان رشوه به خانه مجلس راه پیدا کرده 
و بین نمایندگان توزیع شده تا پرونده تحقیق و 

تفحص را ببندند.  
در پی این اظهارات، قالیباف از میرســلیم 
شکایت کرد و درنهایت اسفند پارسال مصطفی 

میرسلیم نیز با همان اتهام تکراری اتهام زنی و 
اظهارات خلاف واقع مجرم شناخته شد. البته 
بعد از محکومیت میرسلیم، وکیل قالیباف اعلام 

کرد که آقای قالیباف رضایت داده است. 
 

اولین   قربانی
اولین قربانــی املاک نجومی و شــکایت 
قالیباف بر سر آن، یاشار سلطانی، سردبیر سایت 
معماری نیوز بود که اسناد مربوط به خانه های 
نجومی را در سایتش منتشر کرد. گرچه سلطانی 
تاکید داشت که اسناد، گزارش سازمان بازرسی 
کل کشــور بوده که منتشر شــده و هیچ مهر 
محرمانه هم نداشته اما به هر ترتیب واگذاری 
املاک نجومی در شــهرداری تحت مدیریت 
محمدباقر قالیباف، راز مگویی بود که کســی 

نباید جرأت افشایش را پیدا می کرد. 
از این رو محمدباقر قالیباف از او شکایت کرد. 
در پی شکایت قالیباف ســلطانی به پنج سال 
حبس محکوم شــد و البته مدتی بعد قالیباف 
شــکایت دیگری هم بابت ماجرای رشوه 6۵ 
میلیارد تومانــی از او کرد که ســلطانی در پی 
این شــکایت هم به 1۳ ماه و یــک روز حبس 

محکوم شد. 

 شکایت   از   بیخ   گوش  حناچی  گذشت
جای دیگری که آقای رئیــس اراده کرد تا 
قدرت خود را در شــکایت و پای میز محاکمه 
کشاندن و محکوم کردن نشان دهد، سه سال 
پیش بود که پیروز حناچی، شهردار وقت طی 
مصاحبه ای در پاســخ به پرسشی در خصوص  
سرنوشت ملکی که در اختیار آقای قالیباف در 
خیابان شهید عراقی که به نام سازمان املاک و 
مستغلات اســت و همچنین املاک در اختیار 

آقای طلایی و خانم آباد نماینده شورای چهارم 
شــهر تهران، گفت: »ما اقدامات خود را انجام 
می دهیم. خیلی هم بی ســر و صدا آن را انجام 
دادیم. همیــن املاکی که از آنها اســم بردیم، 

مستقیما از آنها تحویل گرفته شده است.«
او توضیح داده بود: »از تیــم آقای قالیباف 
ملکی به مساحت 6 هزار مترمربع در محدوده 
بزرگراه همت تقاطع امام علی پس گرفته ایم. 
همچنین از خانم مشــیر همسر خانم قالیباف 
و آقای طلایی شــورای چهارم شهر تهران هم 
املاک را پس گرفته ایم. ممکن است مواردی 
هم باقی مانده باشــد که شــرایط آن متفاوت 

است.«
چنیــن اظهاراتــی بارها از ســوی برخی 
مســئولان و دســتگاه ها در خصوص برخی 
چهره ها و مقامات دیگر شــنیده شده؛ ازجمله 
حواشی درباره املاکی که در اختیار چهره هایی 
چون حداد عــادل، محمد خاتمــی، محمود 
احمدی نژاد و بسیاری کسان دیگر است. درباره 
قالیباف اما از آن جایی که مشی او در مواجهه با 
هر نقد و نظر ناخوشایندی شکایت است و اتفاقا 
در آن هم برنده است، بلافاصله پس از اظهارات 
حناچی، ناصر امانی، مشاور قالیباف در مجلس 
گفت که قالیباف به دلیل این گفته ها از حناچی 

شکایت خواهد کرد!
البته بخت با حناچی یار بود و امانی چندی 
بعد اعلام کرد که شهرداری مصاحبه حناچی را 

اصلاح کرد و ما هم شکایت نکردیم.

 پیچاندن   گوش   افشاگران   و 
سوال کنندگان    سیسمونی گیت

گذشــته از پرونده قطور 1۲ سال مدیریت 
قالیبــاف در شــهرداری و امــلاک نجومی و 
قس علی هذا، پرونده های دیگری نیز بودند که 
باز هم خاطر آقای رئیس را مکدر کرده و ایشان 

را باز هم ناگزیر به شکایت کردند. 
از جمله آنها سیسمونی گیت بود که اهل بیت 
صدرنشین مجلس را در حال جدل در فرودگاه 
بر ســر اضافه باری که از ترکیــه آورده بودند، 
رســوا می کرد. برای اولین بار وحید اشــتری 
ماجرای خرید سیســمونی از ترکیه برای نوه 
رئیس مجلس را منتشر کرد که معروف شد به 

سیسمونی گیت. 
بلافاصله ابعاد شگرف تری از سیسمونی گیت 

منتشر شد که نشــان می داد موضوع فراتر از 
خرید یک سیســمونی لاکچری بوده و سخن 
از خرید آپارتمان های لاکچری در ترکیه است. 
کار تا جایی پیش رفت کــه حتی مجری یک 
شــبکه تلویزیونی ترکیه واکنش نشان داد و 
گفت واحدهایی که خانواده قالیباف در ترکیه 
خریده اند، آنقدر گران هستند که مردم ترکیه 
فقط می تواننــد از دور به چنین مجموعه های 

مسکونی نگاه کنند.
آن مجری ترکیه ای حتــی رقم خریداری 
شــده را نیز اعلام کرد و گفت که دختر و داماد 
رئیس مجلــس ایران یک خانــه ۹۰ متری به 
قیمت 1۲ میلیون لیر و یک خانه 6۵ متری به 

قیمت هشت میلیون لیر خریده اند. 
شــفابخش سیســمونی گیت هــم اما باز 
»شــکایت« بود. در حالی که بسیاری منتظر 
بودند تا صحت و سقم این گزارش مشخص شده 
و شــخص یا نهادی توضیحی درباره آن بدهد؛ 
وحید اشتری، افشــاگر سیسمونی گیت گفت 
که در پی شــکایت قالیباف از او، قاضی 1۸ ماه 

حبس تعزیری به او داده است. 
غلامعلی جعفــرزاده ایمن آبادی، نماینده 
مجلس دهم هــم اعلام کرد بابت ســوالش از 
قالیباف درباره خرید آپارتمان در ترکیه، ۹1 روز 
حبس تعلیقی نصیبش شده است.  ایمن آبادی 
گفته بود: »متاسفانه نه لایحه من خوانده شد و 
نه مستندات من و گفتند باید به ترکیه بروی تا 
تایید مستندات خود را بگیری. متاسفانه رفتار 
آقای قاضی به نحوی بود کــه آقای قالیباف به 

وکیل احتیاج نداشت!«

 ارثیه    پدری
مشــی ارعاب منتقــدان و معترضــان با 
شکایت هایی که حکمشان روشن است، چنان 
است که نه فقط خود قالیباف، بلکه پسر را هم از 
آن بهره ای است و به وقت ضرورت از این ارثیه 

پدری استفاده کرده است. 
زمستان ۹6، حراست منطقه دو شهرداری 
تهران گزارشی درباره تخلفات موسسه نوآوران 
آموزشــی شمس الشــموس متعلق به الیاس 
قالیباف در سعادت آباد تهران به شهردار وقت 

منطقه دو یعنی رسول کشت پور ارسال کرد. 
گزارش مبنی بــر تخلفــات و جرایم این 
موسســه بود که شــهردار منطقه نیز آن را به 
انضمام اســناد و مــدارک بــرای محمدعلی 
نجفی، شــهردار وقت تهران فرستاد. درنهایت 
نجفی مجموعه گزارش و اسناد آن را به همراه 
نامه ای خطاب به دادستان عمومی و انقلاب، به 

دادستان ارسال کرد و خواستار رسیدگی شد.
پس از ارســال آن گزارش، الیاس قالیباف 
پیش از آنکه دادگاهی برای رســیدگی به آن 
پرونده تشکیل شود، پیش دستی کرده و از افراد 
مذکور تحت عنوان نشر اکاذیب، افترا و انتشار 

مطالب خلاف واقع شکایت کرد. 
شکایت پســر هم، همچون شــکایات پدر 
موفقیت آمیز بود و تیرماه ۹۹ محمدعلی نجفی 
در حالی که به دلیل کشتن همسرش در زندان 
بود، بابت شــکایت الیاس قالیباف نیز از سوی 
شعبه 1۰۵۹ دادگاه کارکنان دولت به اتهام افترا 

به چهار ماه حبس تعزیری محکوم شد. 
مجموعه شکایت های آقای رئیس البته از 
این هم فراتر می رود تا جایی که به شــکایت از 
هادی حیدری به دلیل کشیدن کاریکاتور او هم 
می رسد؛ نکته مهم این لیست مفصل و مطول 
اما این است که به نظر می رســد قالیبافی که 
سودای پاستور در سر دارد، ظرفیت سیاستمدار 
بودن را ندارد؛ چرا کــه گرچه به زعم همکاران 
مجلسی اش »دیکتاتور« است؛ اما در عین حال 
نازک طبع تر! و ناتوان تر از آن اســت که بتواند 
دعوای منتقدانش با خود را در فضای سیاست 
حل و فصل کند و چنین مکرر دســت به دامن 

قاضی نشود!

مروری بر پرونده هایی که قالیباف، معترضان و منتقدانش را به دادگاه کشانده است؛

همه شکایت های گازانبری آقای رئیس
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محبوبه ولی

روی موج کوتاه

حکم جهانگیری بهانه ای شد 
برای مرور پرونده هایی که نشان 
می دهند قالیباف نه فقط در برابر 
اعتراضات دانشجویی گازانبری 

عمل می کند، بلکه هر جا که سوالی 
از او و مجموعه تحت مدیریتش 
شده، منتقد و افشاگر را چنان 

لای انبر شکایت فشرده تا درس 
عبرتی باشد برای دیگران!

به نظر می رسد قالیبافی که 
سودای پاستور در سر دارد، 
ظرفیت سیاستمدار بودن را 
ندارد؛ چرا که نازک طبع تر! و 
ناتوان تر از آن است که بتواند 

دعوای منتقدانش با خود را در 
فضای سیاست حل کند و چنین 
مکرر دست به دامن قاضی نشود!

فعال سیاســی اصلاح طلــب گفت: خالص ســاز ها بیش از پیش مشــغول 
خالص سازی و یکدست سازی هستند و حتی می گویند همین مجلسی که وجود 
دارد هم، شــاخص های انقلابی را ندارد و می خواهند به قول خودشــان مجلس 
بعدی را انقلابی تر کنند؛ یعنی می خواهند بعد از این فضا از اینی که هســت هم 

بسته تر شود.
به گزارش نامه نیوز، غلامرضا ظریفیان، عضو جبهه اصلاحات ایران افزود: بعد از 
حوادث سال گذشته و حوادث بعد از درگذشت خانم مهسا امینی شاهد شکاف های 
زیادی میان دولت و ملت بودیم و مهم ترینش کاهش اعتماد عمومی به نهاد های 
تصمیم ســاز. اصلاح طلبان در همان مقطع گفتند که راه ترمیم این شــکاف ها 

بازگشت به خواسته های مردم است.
وی ادامه داد: این انتظار وجود داشت که با تجربه 4۰ ساله جمهوری اسلامی، 

در عرصه قواعد و قوانین مربوط به انتخابات گشــایش هایی باز می شد، اما همه 
شیوه های نادرست گذشته در مصوبه اخیر مجلس در ارتباط با انتخابات به شکل 

قانونی درآمد.
به شاکله مجلس هم آسیب وارد شــد. دیدیم که نهاد های مختلف در سطح 
مجلس قرار گرفتند و به موازات مجلس به قانونگذاری پرداختند. حاصل این شرایط 
آن شد که اصلاح طلبان اعلام کردند که درباره شرکت جبهه اصلاحات در انتخابات 
مسئله مسکوت باقی بماند و تصمیم با افراد باشد که می خواهند نامزد شوند یا خیر. 
واقعا امید آن بود که در مسئله بررسی صلاحیت ها با نگاهی موسع برخورد می شد 

و نوعی تسامح به وجود آید، اما به هیچ وجه چنین نشد.
ظریفیان با اشاره به عملکرد خالص سازان، بیان کرد: چنین رویکردی باعث شد 
بسیاری اعم از نمایندگان ادوار، افراد شاخص و خیلی ها از هر دو جناح تمایل نداشته 

باشند که در انتخابات شرکت کنند و البته بسیاری از آن هایی که شرکت کردند 
هم ردصلاحیت شدند. خالص ساز ها در تجربه سیاسی قدرت فهم پیچیدگی های 
سیاسی-اجتماعی را ندارند و اگر همچنان سکان اداره کشور در دست این افراد 

باشد، نگرانی جدی برای ایران است.

ظریفیان: 

خالص ساز ها می خواهند فضا را از این هم بسته تر کنند

گفت وگو
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خبر اقتصادی

سلاحورزی:
در مورد انتخابات اتاق، به دیوان 

عدالت طرح دعوا کردیم
رئیس اتــاق بازرگانی 
ایران اعلام کــرد: پس از 
گذشت حدود دو هفته از 
جلسه ای که در شورای عالی 
نظارت اتاق بازرگانی برگزار 

شد و بدون نتیجه خاتمه پیدا کرد، چهار عضو دولتی شورا 
صورت جلسه ای را به صورت دست گردان و خارج از جلسه 
مبنی بر ابطال انتخابات رئیس اتاق بازرگانی تنظیم کردند 
و دســتور به برگزاری انتخابات مجدد دادند. به گزارش 
ایلنا، حسین سلاح ورزی تاکید کرد: این رویه نه از نظر 
شکلی و نه از نظر ماهوی مسیر درستی طی نکرده و دچار 
اشکال است، بنابراین به دیوان عدالت طرح دعوا کردیم. او 
خاطرنشان کرد: اگر مصوبه ای که توسط چهار عضو دولتی 
ابلاغ شده نقض، متوقف و از طرف محاکم قضایی لغو شود 
اتاق همچنان مسیر خود را ادامه خواهد داد و اگر هم غیر از 
این باشد و تایید شود ما خود را بالاتر از قانون نمی دانیم و در 
موعد مقرر و براساس ضوابط تعیین شده، انتخابات مجدد 

را برای گزینش رئیس اتاق برگزار می کنیم.
    

سازمانملیاستاندارد:
خودرو کمترین رضایت 

مصرف را دارد
بر اساس گزارش منتشر 
شده از سوی سازمان ملی 
اســتاندارد، در بین اقلام 
مختلــف ماکارونی و مایع 
ظرفشــویی بیشــترین 

رضایت مصرف کننــده و خودرو کمتریــن رضایت را 
کسب کرده اند. به گزارش خبرگزاری مهر، سازمان ملی 
استاندارد طرحی با عنوان »گزارش شاخص های کیفیت 
کالا« برای سال پایه ۱۴۰۱ در ۳۱ استان کشور از طریق 
ادارات کل استاندارد استان ها و با نظرسنجی از ۲۰ هزار 
مصرف کننده نهایی در محل زندگی با مراکز خرید به 
صورت پیمایشی با پرسشنامه ۵۰ سوالی برای ۵۶ گروه 

قلم کالایی اجرا کرده است.
    

معاونوزیرصمت:
به صنایعی که آلایندگی کمتری دارند 

تسهیلات اعطا می شود
معاون وزیــر صنعت، 
معــدن و تجــارت ضمن 
اشاره به ارائه تسهیلات به 
شــرکت هایی که آلودگی 
زیســت محیطی کمتری 

دارند، گفت: شرکت هایی که ماشین آلات تولید داخل 
استفاده کنند و آلایندگی کمتری داشته باشند و در کنار 
این مسئله کاهش مصرف انرژی را هم در برنامه های خود 
بگنجانند می توانند از تسهیلات صندوق معاونت علمی 
و فناوری ریاست جمهوری بهره مند شوند. به گزارش 
ایسنا، فرشــاد مقیمی در آیین تجلیل از صنعتگران و 
معدنکاران نمونه استان قزوین که یکشنبه ۲۸ آبان در 
سالن جلسات شهید امامی استانداری قزوین برگزار شد، 
اظهار کرد: علاوه بر حمایت های معاونت علمی و فناوری 
ریاست جمهوری و وزارت اقتصاد، وزارت صمت نیز در نظر 
دارد زیرساخت های لازم برای رشد تولید دانش بنیان را 
فراهم کند که از جمله این سیاست گذاری ها باید به در 
اختیار قرار دادن فضاهای صنعتی و سوله ها از ۳۶ ماه تا 

۴۸ ماه به بخش دانش بنیان اشاره کرد.
    

ارسالشکایتکتبیبانکهابهدولت:
جریمه  26 هزار میلیاردی 

غیرقانونی است 
دبیر کانــون بانک ها 
و مؤسســات اعتبــاری 
خصوصی کشور از ارسال 
شکایت کتبی بانک ها به 
معاون اول رئیس جمهور 

در خصوص اعمال جریمه ۲۶هزار میلیارد تومانی بانک ها 
خبر داد. به گزارش تســنیم، محمدرضا جمشیدی در 
پاسخ به این ســؤال که »برخی کانال های تلگرامی از 
منتفی شــدن جریمه ۲۶هزار میلیاردی بانک ها خبر 
داده اند، آیا این موضوع مورد تأیید شماســت یا خیر؟« 
گفت: تا جایی که بنده در جریان هستم جریمه منتفی 
نیســت. او از ارسال شــکایت کتبی بانک ها در همین 
خصوص به معاون اول رئیــس جمهور خبر داد و تأکید 
کرد: دیروز این شکایت را در قالب نامه ای به دفتر معاون 
اول رئیس جمهور ارسال کردیم، قبلًا هم شکایتی را به 
وزیر اقتصاد داده بودیم ولی باوجود اینکه ایشان نامه را 
دست نویس به سازمان مالیاتی ارسال کردند باز هم برای 
بانک ها جریمه لحاظ شد. به  گفته جمشیدی با توجه به 
توضیحات ارایه شده و مســتندات موجود، وزارت راه و 
شهرسازی عامل اصلی کُندی ارایه تسهیلات در بخش 
مسکن بوده چرا که سامانه معرفی متقاضیان را در موعد 

مقرر راه اندازی نکرده است.

بعد از تجربه خونین، سخت و ناموفق 
آخرین افزایش قیمت سوخت؛ دولت 
تصمیم گرفت به روش هایی روی آورد 
که خود نام راهکارهــای غیرقیمتی 
بر آن گذاشــت. یکی از ایــن طرح ها 
»بنزین بــرای همه« بود کــه به زعم 
حاکمیت توزیع عادلانــه یارانه انرژی 
است و ســهمیه بنزین به هر کد ملی 

تخصیص می یابد نه خودرو.
یکشنبه ۲۸ آبان کمیسیون تلفیق 
برنامه هفتم مجلس با توزیع یارانه های 
انرژی میان همــه خانواده های ایرانی 
موافقت کرد. بر این اســاس، اعضای 
کمیسیون تلفیق برنامه هفتم توسعه 
به دولت مجوز دادند به منظور توسعه 
عدالت اقتصادی و بهبود توزیع درآمد تا 
پایان سال اول برنامه هفتم، اقدامات لازم 
را برای بهره مندی مساوی همه ایرانیان 
از یارانه  حامل های انرژی از جمله بنزین 
انجام دهد. بر این اساس مجلس چنین 
طرحی را تصویب کــرده و از آنجا که 
وظیفه دولت اجرای قانون است، طرح 

لازم الاجرا می شود.

دولتازتوقفاینطرحگفت
اما جمعه ۲۶آبان بود که وزیر اقتصاد 

از توقف این طرح خبر داده و گفته بود: 
ما در زمینه سیاست گذاری اصلاح نرخ 
حامل های انرژی، هزینه زیاد داده ایم، اما 

درس کمتر گرفته ایم.
به گزارش تسنیم، احسان خاندوزی 
طی سخنانی با موضوع وضعیت پیش 
روی حوزه انرژی اظهــار کرده بود: اگر 
سیاست گذار شجاعت به خرج ندهد و 
با ابتکار عمل، به استقبال مسئله و حل 
آن نرود، آن وقت آن مســئله است که 
خودش را تحمیل کــرده و او را ناچار از 
پرداخت هزینه های اجتماعی و اعتباری 

خیلی بالاتری برای اصلاح می کند.
او افزوده بود: این در حالی است که 
در تنگنای حاصل از تبعات اجتماعی 
و اعتباری ناشی از این تحمیل، ممکن 
است اجرای آن سیاست، کیفیت و نتایج 

لازم که می توانست را نیز نداشته باشد.
وزیر اقتصاد درباره اقدامات دولت 
در زمینه بنزین بیان کــرده بود: ما در 
همان شش ماه اول شروع به کار دولت 
سیزدهم، با همکاری دوستانی که پیشتر 
با آنها در حوزه ایجاد بازار مبادله سهمیه 
انرژی بــرای همه ایرانیــان کار کرده 
بودیم، پیشنهادی را به ستاد هماهنگی 
دولت بردیم و تا حد اجرای آزمایشی هم 
پیش رفتیم؛ اما متأسفانه به جهت عدم 
موافقت دستگاه متولی، کار متوقف شد.

خاندوزی تصریح کرده بود: متأسفانه 
این مشکل که ما سیاست گذاران، از سر 
احتیاط، همواره تا رســیدن به اجماع 
کامل در ســطوح پاییــن، جهت ارائه 
طرح های اصلاحی بــه رده های بالاتر 
دولت، تعلل می کنیم، موجب شــده 

است، در حوزه سیاست های انرژی، در 
موضعی منفعلانه قرار بگیریم.

اما چه مسائلی وجود دارد که دولت 
در اجرای این طرح مردد است؟ شاید 
برای اکثر مردم این سوال مطرح شود 
چرا فردی که خودرو ندارد باید مشمول 
این طرح شــود و این طرح چگونه قرار 
است به عدالت در توزیع منابع بینجامد؟ 
همچنین آیا توقف یا شروع طرح هایی 
این چنین خبر از افزایش قیمت سوخت 

می دهد؟

زیرساختاینطرح
موجودنیست

یک کارشــناس حوزه انــرژی در 
گفت وگو با »توســعه ایرانی« درباره 
ارزیابی طرح »بنزین برای همه« عنوان 
کرد: باید با تعریف یک زیرساخت و ابزار، 
کســی که ســهمیه را نمی خواهد در 
آن بفروشد و کســی که لازم دارد از آن 
بخرد. آیا چنین بازاری وجود دارد که ۸۰ 
میلیون نفر را درگیر چنین طرحی کرد؟

مرتضی بهروزی فر افزود: براساس 
مصوبه مجلــس به هر فــرد مقداری 
بنزین تعلق خواهد گرفت، اما کســی 
که خودروی شخصی ندارد باید با این 
ســهمیه چه کند و کجــا آن را خرج 
کند؟ بر چه مبنایی باید این ســهم را 

واگذار کند که فسادزا نباشد؟ او تصریح 
کرد: درباره مسئله یارانه ها که به زعم 
خود دولت قرار اســت عادلانه توزیع 
شود باید پرسید آیا تنها وظیفه دولت 
توزیع فقر است؟ مگر سیاست یارانه ای 
احمدی نژاد گره ای از مشکلات باز کرد 

که این طرح ها باز کند؟
این کارشناس انرژی طرح »بنزین 
برای همــه« را امتداد طــرح یارانه ای 
احمدی نژاد دانســت و گفت که این 
طرح ها فقــط مشــکلات را عمیق تر 

می کنند.

اظهاراتخاندوزیباعث
بیاعتباریمجلسمیشود

بهروزی فر اظهارات خاندوزی مبنی 
بر توقف طرح را غیرمنطقی خواند و  بیان 
کرد: اگر مجلس این طرح را تصویب کند 
دولت به چه حقی می تواند از اجرای آن 
سر باز زند؟ اگر مجلسی وجود دارد پس 

طرح های تصویبی او لازم الاجرا است.
او ادامه داد: اما بحث این اســت که 
این طرح نباید در مجلس تصویب شود. 
این طرح پوپولیستی است زیرا نزدیک 
انتخابات است و مجلس می خواهد القا 
کند که به مردم پول می دهد؛ اما بعد از 
آن دولت اگر هم ندهد کسی پیگیری 

نمی کند.
این کارشناس حوزه انرژی با اشاره 
به نتیجه ندادن این طرح اظهار داشت: 
این یارانه برای فــرد فقیری که خودرو 
هم ندارد چه فایــده ای دارد؟ تبعات 
تورمی که این طــرح ایجاد می کند، بر 
همان دهک های پایین اثر بیشــتری 
دارد. اگر فکر می کنیم با این کار به افراد 
ضعیف کمک می کنیم چنین نیست و 

تورم زا است.
بهروزی فر دربــاره توزیع عادلانه 
درآمد در کشور تاکید کرد: کشور باید 
به سمتی برود که هرکس متناسب با 
درآمد، مالیات بحق پرداخت کند. این 
کار منجر به بازتوزیع درآمد می شــود 
نه توزیع فقر. مالیات هــای موجود اما 
توزیع عادلانه ندارند و در واقع مالیاتی 

بر عملکرد خود دولت است.

افزایشقیمتبنزینمسلماست
این کارشناس اقتصادی درباره تاثیر 
این طرح بر قیمت بنزین خاطرنشان 
کرد: در پی اجــرای این طرح، افزایش 
قیمت بنزین مسلم است. یعنی امکان 
ندارد دولت بخواهد یارانه ای بین مردم 

توزیع کند و  منبع آن را در نظر نگیرد.
بهروزی فر ادامــه داد: دولت درگیر 

مشکلات مالی بســیار است و افزایش 
قیمت بنزین بسیار ســریع می تواند 
هزینه ها و ناکارایی دولت را پوشــش 

دهد. 
او تاکید کرد: افزایش قیمت بنزین 
یک تیغ دو لبه است. افزایش قیمت در 
کوتاه مدت باعث افزایش درآمد دولت 
می شود، اما در بلندمدت چنان تورمی 
ایجاد خواهد کرد که نه تنها ارزش واقعی 
درآمدهای دولت را افزایش نمی دهد، 

بلکه کاهش خواهد داد.
این تحلیلگر حوزه انرژی با اشاره به 
تاثیر افزایش قیمت بنزین بر هزینه های 
دولــت گفــت: دولــت بزرگتریــن 
مصرف کننــده در اقتصاد اســت زیرا 
اقتصاد ایران دولتی است. هر افزایش 

قیمتی به ضرر خود دولت هم هست.
بهروزی فــر درباره تاثیــر افزایش 
قیمت بر مصرف بنزیــن تصریح کرد: 
همه قبول داریم که مصرف بنزین در 
کشور زیاد اســت، اما تا وقتی صنعت 
خودروسازی به روز نشود، تا امکان ورود 
خودروهای برقی و هیبریدی به کشور 
وجود نداشته باشد و تا مشکلات توسعه 
حمل ونقل عمومی حل نشود، امکان 
کنترل مصرف بنزین وجود ندارد و با این 
شرایط نباید فکر کرد با طرح هایی چون 
»بنزین برای همه« می توان عدالت را 

برقرار کرد. 
به گفته بهروز ی فر، افزایش قیمت 
بنزین یاید آخرین مرحله سیاست های 

کنترلی مصرف سوخت باشد. 
این کارشــناس اقتصادی در پایان 
خاطرنشان کرد: این طرح ها فتح بابی 
است که قیمت بنزین به شدت افزایش 
پیدا کند. دوره احمدی نژاد نیز همین 
بود که قیمت بنزین هفت برابر شد، ولی 
نه تاثیری در مصرف داشت و نه بر بهبود 
اقتصاد. تنها یک تورم افسارگسیخته را 
پدید آورد که هنوز هم هزینه های آن را 

پرداخت می کنیم.

نقدکارشناسحوزهانرژیبهتصویبطرحمتوقفشدهدولتدرمجلس:

کارشناسحوزهانرژی:»بنزین برای همه«، توزیع فقر و تورم است
براساسمصوبهمجلسبه

هرفردمقداریبنزینتعلق
خواهدگرفت،اماکسیکه

خودرویشخصینداردبایدبا
اینسهمیهچهکندوکجاآن
راخرجکند؟برچهمبنایی
بایداینسهمراواگذارکند

کهفسادزانباشد؟

مسئه نرخ خوراک پتروشیمی ها به عنوان یکی از نمود های 
دستکاری مستقیم دولت در بازار ســرمایه از اردیبهشت ماه 
آغاز شده بود. درآن زمان این تصمیم غیرمنتظره موجب زیان 
بسیاری از سهامداران خرد شد و حتی در این مسیر موضوع رانت 
اطلاعاتی موجود در بازار ســرمایه سبب شد عده ای سود های 
هنگفتی به جیب بزنند. در چنین شــرایط پرریسکی آیا راهی 
وجود دارد تا با استفاده از آن بتوان به صیانت از حقوق سهامداران 
خردی پرداخت که هنوز با گذشت چند ماه از آن اتفاق در زیان 

به سر می برند؟
یک حقوقدان بازار سرمایه در گفتگو با اقتصاد ۲۴ به بررسی 
این موضوع پرداخت. به گفته حمید اســدی ممکن است که 

تصمیمات دولت تاثیرات زیادی روی بازار سرمایه بگذارد، ولی به 
هر حال سازمان بورس هم امکان ناظر دارد. سازمان بورس باید 
از حقوق سهامداران حمایت کند و به هر حال در مواردی که لازم 
است از ابزار ها و آپشن های ممیزی اش استفاده کند که به نوعی 
از این بازار حمایت کرده باشد. اینکه دولت تصمیمات لحظه ای 
می گیرد طبیعی است و آن ها معمولا به بورس اهمیتی نمی دهند. 
این وظیفه سازمان بورس است که با استفاده از ابزارهایی، چون 
کاهش یا افزایش دامنه نوسان، محدود کردن کردن معاملات، 
توقف معاملات و بستن نماد ها و راه هایی از این دست رگولاتوری 

درستی داشته باشد.
شرط اول برای صیانت از حقوق سهامداران از مسیری که به 

آن اشاره شد خواست و اراده سازمان بورس است که با توجه به 
اظهارات فردین آقابزرگی دیگر کارشناس بازار سرمایه امید برای 
اجرای آن کمرنگ می شود. این کارشناس بازار سرمایه که سابقه 
فعالیت با عنوان ناظر معاملات و کارشناس نظارت بر شرکت ها در 
سازمان بورس قدیم را طی سال های ۷۳ تا ۷۸ در کارنامه خود 
دارد در گفتگو با اقتصاد ۲۴ به واکاوی آن چه در بورس اوراق بهادار 

تهران حاکم است می پردازد.

اما آسیب دومی که این کارشناس بازار سرمایه به آن اشاره 
می کند تضعیف تولید است. به گفته او علاوه بر شیوه مدیریت 
بازار سهام وضعیت فعلی ناشی از تضعیف تولید از مسیر افزایش 
واردات است. برخلاف آنکه در چهار دهه گذشته تقویت پول ملی 
را در دستور کار گذاشتیم تضعیف تولید به تشویق واردات منجر 
شده است. به عنوان نمونه اگر بررسی کنید متوجه می شوید، در 
هر رشته ای از صنایع یک رقیبی از خارج وجود دارد. در حال حاضر 
چین سرآمد است، از سوزن ته گرد تا ماشین آلات و پروژه های 

ساخت ساز را انجام می دهد. 
خب تولید در این شــرایط چه کاری می تواند انجام دهد؟ 
پایین نگه داشتن نرخ ارز استراتژی است که به نام خوب نشان 
دادن کارنامه اقتصادی دولت به عنوان بزرگترین مصرف کننده 
ارز، استفاده می شود. اما واقعیت این است که پایین نگه داشتن 
نرخ ارز یک مقطع کوتاهی جلوگیری از افزایش قیمت را نشان 
می دهد، اما اصل اثر این اســت که رقیب وارد کننده بیشترین 

جولان را می دهد.

ضربهبهبورسازطریقتضعیفتولید:

تبعات نرخ خوراک پتروشیمی ها کی پایان می یابد؟

گفت وگو

برخی از مسافران در فرودگاه ها می گویند وقتی وارد کشور 
می شوند، گمرک چمدان آنها را بررسی می کند و از کالاهای 
لوکســی که در چمدان دارند، عوارض می گیرد؛ به نحوی که 

برخی مجبور به پرداخت هزاران دلار عوارض شده اند. به گزارش 
اقتصاد آنلاین، ورود به فرودگاه امام همانا و بازرسی از چمدان ها 
و دریافت عوارض از کالاهای موجــود در چمدان همان؛ این 
جمله ای است که بسیاری از مســافران پروازهای خارجی به 
خصوص آنهایی که از مقاصد اروپایی به ایران سفر کرده اند؛ آن 
را بیان می کنند. مسافران فرودگاه امام خمینی)ره( می گویند: 
وقتی به کشور وارد می شــوند، گمرک چمدان هایشان را باز 
می کند و برخی از کالاهای درون چمدان را لوکس تشخیص 
می دهد و حتی تــا ۱۲۰۰ دلار هم از آنــان عوارض می گیرد. 
بررســی های میدانی از گمرک فرودگاه امام )ره(نیز حاکی از 
صحت این موضوع است؛ البته روایت و حکایت گمرک کمی با 
روایت مسافران تفاوت دارد. یک منبع آگاه در گمرک جمهوری 

اسلامی ایران با تایید اینکه برخی مسافران عوارض کالاهای 
ورودی خود را به گمرک مــی پردازند، گفت: این خبر صحت 
دارد؛ اما کاری به خانواده ها و چمدان هایشان نداریم. تنها برخی 
از مجردها را به صورت رندوم، بازرسی می کنیم و در صورتی که 
کالای لوکسی در چمدانشان باشــد، باید حقوق ورودی آن را 
بپردازند. او ادامه داد: ما حتی کاری با مسافران پروازهای اروپایی 
و غیره نداریم و تنها چمدان برخی از مسافران را که از ترکیه و 

امارات می آیند، بازرسی می کنیم 
و اگر کالای لوکسی در چمدانشان 
وجود داشته باشد، باید عوارض دهند. 
موضوعی که البته از سوی مسافران 
رد می شود و بیشــتر گویا گریبان 
مسافرانی را می گیرد که با ایرلاین 
های متفاوت از اروپــا به ایران آمده 
اند. اما یکی از مسافرانی که مشمول 
این عوارض شده، خانم مسنی است 
که همراه با همســرش، از لندن به 

ایران می آمد و مجبور شده برای کالاهای چمدانش ۹۰۰ دلار 
عوارض بپردازد. البته گمرک می گوید دلار برای این عوارض با 
نرخ ۳۷ هزار و ۵۰۰ تومانی محاسبه می شود. حالا دقیقا مشخص 
نیست ملاک گمرک برای لوکس تشخیص دادن کالای موجود 
در چمدان و میزان هزینه ای که فرد باید بپردازد چیست؟ حتی 
مشخص نیســت چرا برخی افراد را انتخاب می کنند و از آنان 

عوارض می گیرند؟ و این کار چه مبنایی دارد.

گمرکخطاببهمسافراناروپاوترکیه:

کالای لوکس شما مشمول عوارض است

گزارش

رامتینموثق

آگهی مفقودی برگ سبز
مفقودی برگ سبز خودرو سواری  سیستم پراید  تیپ  صبا)جی تی 
ایکس( مدل 1382 به رنگ مشکی – روغنی  و شماره موتور00559867 
و شماره شاسی S1412282116096 و شماره انتظامی ایران 27- 786 
ق 45 به مالکیت عباس لطفی مفقود گردیده  واز درجه اعتبار ساقط 

می باشد.
دیواندره

مرتضیبهروزیفردر
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اخبار کارگری

چندیــن ماه اســت کــه موضوع 
معیشت و مشــکلات کاهش قدرت 
خرید کارگران و لــزوم ترمیم مزدی، 
به محل مناقشه بین کارگران و دولت 

تبدیل شده است.
طبق گفته های اعضــای کارگری 
شورای عالی کار، در جریان افزایش مزد 
1402 و پــس از مخالفت نمایندگان 
کارگران با افزایش 27 درصدی حداقل 
مزد، وزیر کار قــول داد در صورتی که 
دستمزد کارمندان افزایش یابد دستمزد 
کارگران نیز افزایش یابد. با این حال در 
جلسه هشتم آبان ماه سال جاری شورای 
عالــی کار، برخلاف نظــر نمایندگان 
کارگران، بررسی و ترمیم مزدی انجام 

نشد.
این در حالی ست که پانزدهم آبان 
ماه »میثم لطیفی« رئیس ســازمان 
اداری و استخدامی کشور در ابلاغیه ای 
به تمامی دستگاه های اجرایی، ضوابط 
اجرایی نحوه اعطای مزایای جانبی به 
کارکنان دستگاه های اجرایی را ابلاغ 
کرد. بر این اساس کارکنان دولت در هر 
یک از مناسبت های مذهبی عید سعید 
مبعث، ماه مبارک رمضان، عید سعید 
غدیرخم و عید سعید قربان یک میلیون 

تومان هدیه خواهند گرفت.
به اعتقاد فعالان کارگری، ابلاغیه 
رئیس ســازمان اداری و استخدامی 
مبنی بر پاداش یک میلیونی، مصداق 
افزایش حقوق کارمندان است. اکنون 
نمایندگان کارگری انتظار دارند که در 

جلسه پایان آبان ماه بحث ترمیم مزد 
بررسی شود.

پاداش   یک    میلیونی  کارمندان 
مصداق   افزایش حقوق   است

»هادی ابوی« نماینده کارگران در 
شورای عالی کار با اشاره به ابلاغ اعطای 
مزایای جانبی به کارکنان دستگاه های 
اجرایی به میزان یک میلیون تومان برای 
مناسبت های مذهبی گفت: در جلسه 
شورای عالی کار که روز دوشنبه )29 آبان 
ماه( برگزار خواهد شد، درباره این ابلاغیه 
و تعمیم آن به جامعه کارگری گفت وگو 

خواهیم کرد.
وی با اشاره به اینکه در نشست قبلی 
شــورای عالی کار که پیش از انتشــار 
این ابلاغیه برگزار شــد، ما درباره نامه 

معاون اول رئیس جمهــوری در مورد 
اصلاحیه مصوبه افزایش ضریب حقوق 
سال 1402 کارمندان و بازنشستگان 
دولت، بحــث و گفت وگو کردیم که آیا 
این اصلاحیه مصــداق افزایش حقوق 
کارمندان اســت یا نه؟ اما در نشست 
بعدی حتماً این ابلاغیــه را نیز مطرح 

خواهیم کرد.
ابوی اظهار کرد: ماحصل نشســت 
قبلی شورای عالی کار این بود که تا جلسه 
بعدی شورا، یک جلسه هماهنگی برگزار 
شود که طرف کارگری پیشنهاد کرد این 
جلسه در قالب کمیته مزد برگزار شود 
چرا که هر سال در این موقع مذاکرات 

تعیین دستمزد سال آینده در دستور 
کار این کمیته قرار می گیرد و این کمیته 

نیز باید فعال شود.

وزیر کار:   مصوبه   دولت،   نه   
افزایش حقوق   بلکه   جابه جایی   

است
نماینده کارگران در شورای عالی کار 
با اشاره به اینکه جلسه هماهنگی شرکای 
اجتماعی، در هفته جاری برگزار خواهد 
شد، گفت: از نظر نمایندگان کارگری، 
نامه معاون اول رئیس جمهوری در مورد 
اصلاحیه مصوبه افزایش ضریب حقوق 
سال 1402 کارمندان و بازنشستگان 
دولت، مصداق افزایش حقوق اســت 
اما وزیر تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی 
اعتقاد داشــت که با ایــن مصوبه فقط 
جابه جایی هایــی صــورت می گیرد و 

دریافتی کارکنان تغییری نمی کند.
ابوی افزود: بررســی های ما نشان 
می دهد که بــا همین مصوبه هم نوعی 
افزایش حقوق بــرای کارمندان اعمال 
می شود و بر اســاس همین نامه، قصد 
پیگیــری وعده وزیر کار بــرای ترمیم 
حقوق کارگران را داشــتیم که بعد از 
آن، ابلاغیه سازمان اداری و استخدامی 
برای پــاداش یکی میلیــون تومانی 
کارمندان دولت برای مناســبت های 
مذهبی منتشر شد و اکنون به استناد 
هر دو مورد برای ترمیم دستمزد تلاش 

خواهیم کرد.
ابوی با تأکید بر اینکــه کارگران با 

مشکلات معیشتی دست و پنجه نرم 
می کنند، گفت: وزیــر کار قول داده به 
امضای خود در مصوبــه 1402 درباره 
اینکه اگر حقوق کارمندان افزایش یابد، 
حقوق کارگران هــم افزایش می یابد 
عمل کند اما تاکنون درباره اینکه آیا این 
پاداش ها مصداق افزایش حقوق است یا 

خیر، به توافق نرسیده ایم.

دولتی   که   به   دستور جلسه   هم 
پایبند    نمی ماند

هر چند ابوی از بررسی موضوع ترمیم 
دستمزد کارگران در جلسه روز دوشنبه 
شورای عالی کار خبر می دهد اما اخبار 
نشان می دهد که دستور این جلسه نیز 

چراغ خاموش عوض شده است.
طبق این گزارش، اعضای کارگری 
شــورای عالی کار از دریافت دعوتنامه 
برگزاری نشست ســه جانبه این شورا 
خبر دادند اما در دعوتنامه ای که اعضای 
کارگری دریافت کرده اند، موضوع اصلی 
جلسه »رســیدگی به مسأله مسکن 
کارگری« عنوان شده است در حالی که 
در نشست پیشین شورای عالی کار، وزیر 
کار قول داده بود که در نشست بعدی به 

بحث ترمیم دستمزد پرداخته شود.

جلسه امروز شورای عالی کار، فرصتی برای راستی آزمایی وعده های دولت

حقوق کارکنان دولتی، چراغ خاموش افزایش یافت
انتقاد پرستاران اسلام آباد غرب 

از عدم پرداخت کارانه و اضافه کاری
جمعی از پرستاران اسلام آباد، با اشاره به برگزاری 
اعتراض صنفی روز شنبه )27 آبان( این عده، از شرایط 
شغلی و معیشتی خود انتقاد کردند. به گزارش ایلنا، 
این پرستاران از عدم پرداخت کارانه و اضافه کاری سال 
گذشته و همچنین عدم پرداخت تعرفه 1۶ماه گذشته 
ناراضی اند و می گویند: از تیر ماه سال قبل، مطالبات 
تعرفه گذاری برای ما واریز نشــده اســت. پرستاران 
اسلام آباد غرب با بیان اینکه از مسئولان وزارت بهداشت 
درخواست داریم پرداخت مطالبات مزدی پرستاران 
کشــور را در اولویت قرار دهند، افزودنــد: به مقامات 
اســتانی هم مراجعه کردیم اما تاکنون پاسخ روشنی 

نگرفته ایم.
    

رانندگان تاکسی های اینترنتی 
بیمه می شوند

نمایندگان مجلس بندی از لایحــه برنامه هفتم را 
تصویب کردند که به موجب آن رانندگان تاکسی های 
اینترنتی می توانند به عنوان خویش فرما تحت پوشش 
بیمه قرار گیرند. به گزارش ایسنا، طبق این مصوبه، ارائه 
دهندگان خدمات حمل ونقل بار و مســافر که از طریق 
پلتفرم های مجازی به فعالیت مشــغول بــوده و بیمه 
بازنشستگی ندارند، مجاز به بیمه کردن خود نزد سازمان 
تأمین اجتماعی هستند. آیین نامه اجرایی موضوع این 
بند به پیشنهاد وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی حداکثر 
ظرف سه ماه پس از لازم الاجراشــدن این قانون تهیه 
می شود و به تصویب هیأت وزیران می رسد. در جریان 
بررسی این بند »داوود منظور« رئیس سازمان برنامه و 
بودجه ببان کرد: این رانندگان همچون اسنپ و تپسی 
در سکوهای مجازی فعالیت می کنند و امکان پوشش 
بیمه ای ندارند که شامل ۳00هزار نفر می شود. این بند 
مجوزی به این رانندگان می دهد که به عنوان خویش فرما 

تحت پوشش بیمه قرار گیرد.
    

بخشی از معوقات مزدی کارگران 
سد کارون۴ پرداخت شد

برخی از کارگران ســد کارون 4 واقع در شهرستان 
لردگان چهار محال بختیاری از پرداخت دو ماه از معوقات 
مزدی و عیدی خود خبر دادند. به گزارش ایلنا و به گفته 
این کارگران، مدیریت سد کارون 4 معادل دو ماه از حدود 
۵ ماه معوقات مزدی کارگران را پرداخت کرد اما کارگران 
نگران وضعیت نامعلوم مابقی مطالبات خود هستند. به 
گفته آنها، جدا از تاخیر در پرداخت حقوق، یک سال حق 
عیدی )سال 1401( کارگران پرداخت نشده بود که اخیرا 
کارفرما حق عیدی کارگران را در سه قسط پرداخت کرد 
اما زمان پرداخت حدود 10 سال حق سنوات مشخص 
نیســت. به گفته کارگران این واحد عمرانی که در حال 
حاضر 11 نفرند و به عنوان نقشه بردار، نگهبان، راننده، 
کارگر اداری و فنی در سد کارون 4 مشغول به کار هستند، 
خواسته آنها از مسئولان این است که با توجه به افزایش 
هزینه های جاری، تمام تلاش خود را انجام دهند تا زمینه 
پرداخت تمامی معوقات کارگــران در یک الی دو نوبت 

فراهم شود.
    

بازنشستگان شوش باز هم 
مقابل تامین اجتماعی تجمع کردند

یک فعال صنفی در تجمع بازنشســتگان شوش 
مقابل اداره تامین اجتماعی این شهر گفت: امیدوارم 
مســئولان صدای ما را بشــنوند. فریدون نیکوفرد 
در گفت وگــو با ایلنــا، از فوت یک خانم بازنشســته 
به نام »صغری کــرد« خبر داد و گفت: ایــن خانم از 
مســتمری بگیران حداقلی بود که ماه هــا با هدف به 
دست آوردن ســاده ترین حقوق زندگی مطالبه گری 
کرد. او افزود: بازنشستگان در مراسم تشییع جنازه وی 
حضور پررنگی داشتند. متاسفانه وی مستمری بگیر 
و صاحب فرزند بیکار بــود و با مســتمری دریافتی 
نمی توانســت زندگی را بگرداند. نیکوفرد افزود: این 
خانم مستمری بگیر وضعیت معیشتی سختی داشت 
اما به رغم بیماری، در تجمعات بازنشســتگان حضور 
می یافت. این فعال صنفی بازنشستگان گفت: امروز 
باز هم مقابل تامین اجتماعی جمع شــدیم. اجرای 
ماده 9۶ قانون تامین اجتماعی، درمان رایگان و بهبود 
وضعیت معیشتی، خواسته های ما بازنشستگان تامین 
اجتماعی ست. امیدواریم قبل از اینکه سایر بازنشستگان 
نیز به سرنوشت خانم صغری کرد دچار شوند و عمرشان 
به سرآید و به رحمت خدا بروند، گوش شنوایی برای 

شنیدن صدای مستمری بگیران وجود داشته باشد.

بر اساس ابلاغیه سازمان 
امور اداری و استخدامی، 
کارکنان دولت در هر یک 
از مناسبت های مذهبی 
عید مبعث، ماه رمضان، 

عید غدیرخم و عید قربان 
یک میلیون تومان هدیه 

خواهند گرفت

بررسی ها نشان می دهد 
که با مصوبه دولت نوعی 

افزایش حقوق برای 
کارمندان اعمال می شود 
و براساس همین ابلاغیه، 
نمایندگان کارگری قصد 

پیگیری وعده وزیر کار 
برای ترمیم حقوق کارگران 

را دارند

براساس مصوبه دیروز مجلس، سن بازنشستگی بیمه پردازان 
تمامی صندوق های بازنشستگی افزایش خواهد یافت.

به گزارش »توسعه ایرانی«، نمایندگان مجلس در ادامه بررسی 
لایحه برنامه هفتم توسعه طی مصوبه ای به منظور کاهش ناترازی 
صندوق های بازنشستگی، سن بازنشســتگی را برای گروه های 
مختلف افزایش دادند. اگر این مصوبه مجلس مراحل قانونی شدن 
را طی کند، سن بازنشستگی در ایران برای گروه های مختلف )بسته 

به میزان سنوات کاری فعلی( تغییر ملموسی خواهد کرد.
جزئیات این افزایش از قرار زیر است:

بر این اساس: 1. بیمه پردازانی که 28 تا ۳0 سال سابقه خدمت 
دارند به سنوات اشتغال آنها برای بازنشستگی اضافه نمی شود.

2. بیمه پردازانی که 2۵ تا 28 سال ســابقه خدمت دارند به 
سنوات اشتغال آنان به ازای هر سال تا زمان بازنشستگی دو ماه 

اضافه می شود.
۳ . بیمه پردازانی که 20 تا 2۵ سال ســابقه خدمت دارند به 
سنوات اشتغال آنان به ازای هر سال تا زمان بازنشستگی سه ماه 

اضافه می شود.
4. بیمه پردازانی که مطابق قوانین 10 تا 20 سال سابقه خدمت 

دارند به سنوات اشتغال آنان به ازای هر سال تا زمان بازنشستگی 
چهار ماه اضافه می شود.

۵. بیمه پردازانی که مطابق قوانین تا 10 سال سابقه خدمت 
دارند به سنوات اشتغال آنان به ازای هر سال تا زمان بازنشستگی 

پنج ماه اضافه می شود.
تبصره 1- اجرای تمام یا بخشی از احکام فوق الذکر مشروط بر 
آن است که سن بیمه شده در زمان بازنشستگی برای مردان از ۶2 

سال و برای زنان از ۵۵ سال بیشتر نباشد.
تبصره 2- اصلاحات فوق در قوانین صندوق  های بازنشستگی 
به استثنای صندوق هایی که حداقل سن بازنشستگی بیمه شدگان 
آنها از ارقام مذکور در تبصره )1( بیشــتر است، به صورت دائمی 

اعمال می شود.
تبصره ۳- ایثارگران و مشــمولان قوانین ســخت و زیان آور 

مشمول قوانین خاص خود هستند.

اظهارات مخالفان و موافقان افزایش سن بازنشستگی
این مصوبه در شرایطی به تصویب رسید که مخالفان افزایش 
سن بازنشستگی، این مصوبه را برخلاف قانون اساسی دانستند که 

تبعات اجتماعی به همراه دارد و موافقان این بند از لایحه برنامه با 
طرح موضوع افزایش امید به زندگی در مردان و زنان، این مصوبه 

را عادلانه قلمداد کردند.
»علی بابایی کارنامی« عضو کمیسیون اجتماعی مجلس در 
مخالفت با این بند بیان کرد: در این بند سن بازنشستگی افزایش 
می یابد که مغایر با اصل ســه قانون اساسی است. در این بند سن 
بازنشستگی برای گروه های مختلف شاغلان افزایش پیدا کرده 
اســت. قطعا تصویب این بند تبعات اجتماعی به همراه خواهد 
داشت و باعث ایجاد نگرانی در شــاغلان می شود. از طرف دیگر 
شیوه پرداخت حقوق و دستمزد را برهم می زند. در این بند فرمول 
پیچیده ای برای تعدادی از شــاغلان در نظر گرفته شده و سن 

بازنشستگی را افزایش دهد.

در مقابل محمدرضا میرتاج الدینــی در موافقت با این بند از 
لایحه بیان کرد: این حکم یکی از بهترین حکم هایی اســت که 
کمیســیون تلفیق در لایحه برنامه آورده و دولت نیز با آن موافق 
است. اکنون در دنیا میانگین ســن بازنشستگی بالای ۶۳ سال 
است و در کشورهای پیشرفته نیز این سن بالاست اما در کشور 
ما بسیار پایین تر اســت. وی در ادامه اظهار کرد: از سوی دیگر در 
کشــور ما امید به زندگی خیلی بالا رفته چرا که حوزه سلامت و 
بهداشت تقویت شده است. اکنون نیز که سن بازنشستگی ۵0 
سال است فرد بازنشسته نمی رود در خانه بنشیند بلکه جای دیگر 
 مشغول کار می شود و این امر برای جذب جوانان در عرصه اشتغال 

مفید نیست.
»محسن زنگنه« سخنگوی کمیسیون تلفیق نیز در دفاع از 
این بند از لایحه برنامه بیان کرد: اکنون سن امید به زندگی به 7۶ 
سال و در زنان به 78 سال رسیده و در یک سازمانی مانند آموزش 
و پرورش میانگین سن بازنشستگی 48 تا ۵0 سال است، یعنی 
فرد بازنشسته از ۵0 سالگی تا 78 سالگی شغلی ندارد. از آنجا که ما 
در خصوص همسان سازی حقوق بازنشستگان با دولت به توافق 
رسیده ایم باید منابعی در اختیار صندوق قرار گیرد. ما با پیشنهاد 
دولت برای افزایش سن بازنشستگی با تغییراتی موافقت کردیم. 
دولت به ازای هر سال خدمت چهار ماه در نظر گرفته بود اما ما آن را 

بین گروه های مختلف تقسیم کردیم.

مجلس به افزایش سن بازنشستگی رای داد
گزارش

مدیرعامل تأمین اجتماعی گفت: تعرفه پرستاری شش ماهه 
همکاران در روز پرستار برای بیش از 18هزار نفر واریز می شود. 
امیدواریم سازمان برنامه و بودجه کمک و همراهی کند تا بتوانیم 
بحث تعرفه پرستاری را به صورت منظم و براساس شاخص ها و 

بدون تأخیر پرداخت کنیم.
به گزارش ایسنا، هاشم موسوی در مراسم روز پرستار افزود: 
در این روز مبارک، باید از مقام و جایگاه قشر عظیم پرستاران، 
به ویژه پرستاران شاغل در سازمان بزرگ تأمین اجتماعی که 
شــبانه روز تلاش می کنند، تقدیر کنیم. پرستاران در شرایط 
سخت، جانفشانی و ایثار می کنند و خدماتی ارائه می دهند که 
گاه حتی بیمار و همراهان وی، متوجه اهمیت و حساسیت این 
خدمات در حفظ جان بیمار و پیشــگیری از تشدید آسیب ها 

آگاه نیستند.

وی با تأکید بر اهمیت حفظ و نگهداشــت نیروی انسانی و 
اهمیت وجود برنامه مدون برای پیشگیری از فرسودگی نیروی 
انسانی گفت: نباید بگذاریم کادر درمان دچار فرسودگی شود 
و اقتضائات و نیازهای پیشــگیری از فرسودگی همکاران باید 
فراهم شود. یکی از موضوعاتی که به کرات در این زمینه یادآوری 
کرده ایم، ضرورت توجه به رفاهیــات و اوقات فراغت همکاران 
بخش درمان است. درست است که محدودیت داریم اما انتظار 
داریم دوستان حوزه منابع انسانی، برنامه  و پیشنهادی را در این 
زمینه به فوریت آماده کنند تا بتوانیم بخشــی از زحمات این 

عزیزان را جبران کنیم.
»مهدی اسلامی« معاون درمان سازمان نیز در این مراسم 
گفت: کادر درمان به ویژه پرستاران مراکز درمانی کشور در دوران 
همه گیری کرونا خدمات ارزشــمندی به بیماران ارائه دادند و 

حتی برخی جان خود را در راه خدمت به بیماران از دست دادند.
وی با اشاره به این که پرستاران از مهم ترین ارکان نظام سلامت 
هســتند، افزود: اگر بخواهیم کیفیت درمــان و رضایتمندی 
بیمه شدگان و بیماران را ارتقا دهیم، باید ساختار پرستاری را 
تقویت کنیم. کادر پرستاری همواره همراه بیمار است و تا زمان 
بهبود و ترخیص بیمار، وی را ترک نمی کند و خدمات پرستاران با 
دیگر اعضای نظام سلامت قابل قیاس نیست اما متأسفانه تاکنون 

پرستاران به حق خود نرسیده اند.
اسلامی گفت: در مورد احیای دفتر پرستاری در تشکیلات 
معاونت درمان در این دوره، مکاتبات متعددی انجام شــد و به 
زودی دفتر پرستاری در این معاونت احیا می شود. تعرفه گذاری 
خدمات پرستاری از طرح هایی بود که وزارت بهداشت تدوین 
کرده و قرار بــود هزینه هایی که از بابت اجــرای آن برای نظام 
سلامت و ســازمان تأمین اجتماعی ایجاد می شود را سازمان 
برنامه بودجه بپردازد. سازمان در این بخش پیگیری های زیادی 
انجام داد و هزینه شش ماهه ابتدای سال 1402 را از محل بودجه 
خود تأمین کرد که به زودی به حساب پرستاران که یک سوم 

کادر درمان سازمان را تشکیل می دهند، واریز می شود.

وی، جذب نیروی انسانی در بخش پرستاری مراکز درمانی 
تأمین اجتماعی را به منظور ارتقای خدمات ضروری عنوان و 
خاطرنشان کرد: کمبود نیروی انسانی در بخش های پرستاری 
و زیرمجموعه های آن قطعاً در عملکرد پزشکان و نظام سلامت 
تأثیرگذار است و طبق برنامه ریزی های صورت گرفته از تمامی 
ظرفیت ها برای رفــع کمبود نیروی انســانی در حوزه درمان 

استفاده می کنیم.

مدیرعامل تأمین اجتماعی:

معوقات شش ماهه پرستاران به زودی پرداخت می شود

خبر

رئیس کل سازمان نظام پرســتاری با بیان اینکه اگر قوانین حیطه پرستاری 
به درستی اجرا شود، مشکلات برطرف می شود، بر لزوم پیگیری بازگشت به کار 
پرستاران طرحی دوران کرونا تاکید کرد. به گزارش ایسنا، محمدمیرزابیگی در 
همایش روز پرستار گفت: اگر مطالبه ای را مطرح می کنیم به خاطر وظایف قانونی 
است. در عین حال که در کنار وزارت بهداشت و از حامیان رئیس جمهور هستیم اما 

باید مطالبات جدی خود را با لحنی صریح مطرح کنیم. اگر نقدی مطرح می شود به 
معنای آن است که به تناسب وعده های داده شده باید مطالبات جامعه پرستاری را 
مطرح کنیم. وی افزود: طی سال های قبل حدود 10 قانون برای پرستاران تصویب 
کردیم که یکی از قدیمی ترین آنها تعرفه گذاری خدمات پرستاری است اما چقدر 
باید درباره آن حرف زده شود تا بالاخره به درستی اجرایی شود؟ آنچه که امروز به 

عنوان قانون تعرفه گذاری خدمان پرستاری اجرا می شود نه تنها قانون نیست که 
حتی علیه آن است. میرزابیگی افزود: آنچه که اکنون تحت هر عنوانی به پرستاران 
پرداخت می شود هیچ مبنای قانونی ندارد و باید براساس ارزش نسبی خدمات، 
سرانه سلامت و... پرستاری باشد. او تاکید کرد: در رابطه با قانون ارتقای بهره وری 
هم نکاتی داریم و اعتراضاتی را مطرح کردیم. مگر تعرفه و کارانه درست شده بود که 
خواستند در مورد این قانون هم اقدام دیگری کنند؟ وی افزود: اگر قوانین حیطه 
پرستاری به درستی اجرا شود مشکلات برطرف می شود. از سوی دیگر موضوع 
پرستاران طرحی که در دوره کرونا کار کردند و اکنون حدود ۶000 نفر بیکار شدند 

باید پیگیری شود.

رئیس کل سازمان نظام پرستاری:

بازگشت به کار 6 هزار پرستاران اخراجی بعد از کرونا باید پیگیری شود
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جهان نما

مقاومت اسلامی عراق با صدور بیانیه ای اعلام کرد که 
پایگاه »حریر« وابســته به نیروهای اشغالگر آمریکایی را 
با پهپاد هدف قرار داده اســت. به گزارش اسپوتنیک، در 
بیانیه مقاومت عراق آمده است: به کسانی که جهاد کردند 
به خاطر ســتم که به آنها روا شــده، اذن جهاد داده شد و 
خداوند بر پیروزی آنان تواناست. این گروه مقاومت ادامه 
داد: رزمندگان مقاومت اسلامی عراق در پاسخ به جنایات 
دشــمن علیه ملت ما در غزه، پایگاه اشغالگران آمریکایی 
»حریر« در شــمال عراق را با پهپاد هدف قرار دادند و این 
پهپاد مستقیماً به هدف مورد نظر اصابت کرد. پیروزی تنها 
از آن خداست، همانا خداوند توانا و حکیم است. همچنین 
خبرنگار اســپوتنیک گزارش داد، انفجارهای مهیبی در 
بزرگترین پایگاه های آمریکایی ها در سوریه، در میدان های 
گاز طبیعی »کونیکو« در حومه دیرالــزور و »التنف« در 
حومه شرقی حمص در نتیجه حملات پهپادها و موشک ها 

رخ داد. خبرنگار اســپوتنیک در دیرالزور گفت: در نتیجه 
حملات موشکی و پهپادی، انفجارهای مهیبی در میدان گاز 
طبیعی کونیکو در حومه شمالی دیرالزور که توسط نیروهای 
آمریکایی به عنوان پایگاه غیرقانونی استفاده می شود، به 
وقوع پیوست که مستقیماً به هدف خود برخورد کرد. این 
خبرنگار ادامه داد: موشک ها و پهپادها تعدادی تجهیزات و 

خودروهای نظامی را در ورودی پایگاه منهدم کردند. 

حمله مقاومت عراق به پایگاه آمریکایی الحریر
خبر

تایوان مدعی ازســرگیری فعالیت نظامی دوباره چین 
در اطراف این جزیره با عبور ۹ هواپیما برفراز خطوط مرزی 
تایوان و کشــتی های جنگی در تنگه تایوان، پس از پایان 
اجلاس همکاری اقتصادی آسیا-اقیانوسیه شد. به گزارش 
اســتریت تایمز، چین در ســال های اخیر به شکل منظم 
رزمایش های نظامی در اطراف تنگه تایــوان برگزار کرده 
است، چرا که معتقد است تایوان بخشی از خاک این کشور 
است. از سوی دیگر تایپه همواره با این موضوع مخالفت کرده 
است. باوجود این تایوان امروز درباره از سرگیری فعالیت های 
نظامی چین در اطراف تنگه تایوان و عبور ۹ هواپیما برفراز 
تنگه تایوان و کشــتی های جنگی گشتزنی آمادگی برای 
حمله گزارش داد. در حالی که هفته گذشــته شــی جین 
پینگ، رئیس جمهوری چین در اجلاس همکاری اقتصادی 
آسیا-اقیانوسیه در سانفرانسیسکو شــرکت کرده بود و با 
جو بایدن دیدار کرد، میزان فعالیت های نظامی در اطراف 

تایوان کاهش یافته بود. باوجود این وزارت دفاع تایوان از آغاز 
فعالیت های نظامی چین در این تنگه خبر داد. به نظر می رسد 
براساس ادعای این وزارتخانه ۹ هواپیمای چینی از خط مرزی 
که به صورت غیررسمی برای چین و تایوان تعریف شده عبور 
کردند. براساس گزارش وزارت دفاع تایوان این هواپیماها 
شــامل جنگنده های SU-۳۰ و J-۱۰ بودند که همزمان 

کشتی های چینی را برفراز تنگه تایوان همراهی می کردند.

خبر

ادعای تایوان درباره فعالیت  جدید نظامی چین در خطوط مرزی

شهباز شریف، نخست وزیر ســابق پاکستان دادگاه 
حسابرسی این کشــور از اتهام اختلاس مالی در پرونده 
طرح مسکن، تبرئه شد؛ برخی دیگر از مقامات این کشور 
که در این پرونده متهم بودند نیز بی گناه شناخته شدند. به 
گزارش خبرگزاری نیشن پاکستان، دادگاه پاسخگویی 
به اتهامات شهباز شریف، نخست وزیر سابق و چند تن از 
مقامات پاکستان، روز شنبه در لاهور برگزار شد و متهمان 
را از اختلاس در طرح مسکن پاکستان موسوم به »آشیانه 
اقبال« تبرئه کرد. فهرســت افراد تبرئه شده شامل فواد 
حسن فواد، وزیر موقت خصوصی سازی، احد چیما، دستیار 
ویژه نخست وزیر موقت، شهید شفیق، بلال قدوایی، امتیاز 
حیدر، اسرار سعید و عارف بات است. علی ذوالقرنین اعوان، 

قاضی دادگاه حسابرسی، در پی گزارش ارائه شده توسط 
دفتر ملی پاسخگویی پاکستان در پاسخ به استعلام دادگاه 
در مورد حکم دیوان عالی کشــور در تاریخ ۳۱ اکتبر )۹ 

آبان(، حکم صادره را اعلام کرد.

وزیر خارجه ونزوئلا اعلام کرد، کاراکاس با ایالات متحده 
درباره آغاز روند لغو تحریم ها به توافق رسیده و دولت ونزوئلا 
این لغو تحریم ها را گام نخست این روند می داند. به گزارش 
اسپوتنیک، ایوان جیل پینتو وزیر خارجه ونزوئلا گفت: ما 
با آمریکا توافق کرده ایم که روند لغو تحریم ها را آغاز کند. ما 
کاهش تحریم ها را اولین گام در این راستا می دانیم. در مورد 
شرایط انتخابات، مجددا تاکید می کنم که آنچه ونزوئلا 
گفته یا ونزوئلا با مخالفان تایید کرده، حفظ ضمانت های 
انتخاباتی موجود در نظام انتخاباتی ونزوئلا، حفظ قوانین، 
قانون اساســی و تایید آن است. به همین خاطر است که 
آمریکا شــروع به لغو تحریم ها کرده است. این دیپلمات 
ارشد ونزوئلایی همچنین گفت، موضع اتحادیه اروپا درباره 

مساله لغو یکجانبه تحریم ها مضحک است و کاراکاس 
شــرایط هیچکس را نمی پذیرد. وی خاطرنشان کرد: 
موضع گیری اتحادیه اروپا مضحک، بیهوده و متکبرانه 

است. ونزوئلا شرایط هیچکس را نمی پذیرد. 

توافق ونزوئلا و آمریکا برای آغاز روند لغو تحریم هانخست وزیر سابق پاکستان از اتهام اختلاس مالی تبرئه شد

نیویورک تایمز:  
اروپا متعهد به حمایت های جدید از  
اوکراین در جنگ با روسیه شده است

رهبران اروپایی در مواجهه با بی میلی فزاینده 
واشنگتن برای ارسال کمک های نظامی بیشتر به 
اوکراین در جهت پر کردن شکاف ناشی از آن عمل 
کرده و متعهد به حمایت های جدید برای اوکراین 

در ضمن جنگ این کشور با روسیه شده اند. 
روزنامه آمریکایی نیویورک تایمز نوشت، چند 
کشور اروپایی شامل آلمان، انگلیس و نروژ در این 
راستا شروع به افزایش تولید تســلیحات به ویژه 
مهمات توپخانه که اوکراین شدیدا به آن نیازمند 
اســت، کرده اند. آلمان که در زمره کشورهای بی 
میل برای عرضه کمک به کی یــف بود، یک هفته 
قبل اعلام کرد، برنامه  دارد تا حمایتش از اوکراین 
را در سال ۲۰۲۴ دو برابر کرده و به ۸.۵ میلیارد دلار 
برساند و تا پایان سال جاری میلادی هم سامانه های 
پدافند هوایی بیشــتری را در اختیار کی یف قرار 
خواهد داد. کشورهای اتحادیه اروپا از سوی دیگر 
در تدارک برای آموزش دادن به ۱۰۰۰۰ ســرباز 
اوکراینی دیگر و رساندن مجموع رقم سربازانی که 

آموزش داده اند به ۴۰۰۰۰ تن هستند.
کایســا اولونگرن، وزیر دفاع هلنــد ماه جاری 
میلادی در اجلاسی در اندیشکده کلینگندائل که 
از سوی دولت هلند بودجه دریافت می کند، اظهار 
کرد: ما واقعا باید تلاشهایمان در این حوزه را تشدید 
کنیم. با وجود این، مواضــع اروپایی ها چندان به 
حال اوکراین تاثیری نداشته و همچنان ضد حمله 
این کشور علیه نیروهای روســیه با نزدیک شدن 
فصل زمستان در بن بست به سر می برد. مقام های 
اوکراینی می گویند با وجود منحرف شــدن توجه 
تعداد زیادی از کشــورها به جنگ حماس و رژیم 
صهیونیســتی، باز هم به کمک های بیشتری نیاز 

دارند.

اتحادیه اروپا در اتفاقی نگــران کننده احتمالا 
در آزمون زودهنگام بر ســر قابلیتش برای حفظ 
پشــتیبانی از اوکراین مردود خواهد شــد. انتظار 
می رود این اتحادیه نتواند بــه قولش برای اعطای 
یــک میلیون گلوله تــوپ ۱۵۵ میلــی متری در 
عرض یک ســال به اوکراین عمل کنــد. بوریس 
پیستوریوس، وزیر دفاع آلمان هفته گذشته اذعان 
کرد که این قول تا زمان ضرب الاجل مارس ۲۰۲۴ 
تکمیل نخواهد شــد. او گفت: ما باید اکنون فرض 
کنیم که نخواهیم توانســت به رقــم یک میلیون 

گلوله برسیم.
مقام های اروپایی از سوی دیگر نگران مخالفت 
فزاینده جمهوریخواهان آمریکا با کمک نظامی که 
این کشور برای اوکراین می فرستد- و تا کنون در 
حوزه تسلیحات و تجهیزات دیگر به رقم ۴۵ میلیارد 
دلار رسیده- و همچنین تضعیف رهبری آمریکا در 
زمینه تامین مالی جنگ اوکراین در صورت شکست 
جو بایدن در انتخابات ریاســت جمهوری ۲۰۲۴ 
هستند. نگرانی های آنها در ماه جاری میلادی بعد 
از آنکه جمهوریخواهان مجلس نمایندگان آمریکا 
طرح ۱۰۵ میلیــارد دلاری جو بایــدن به منظور 
عرضه کمک اضطراری به چنــد بحران جهانی از 
جمله ۶۱.۴ میلیارد دلار برای اوکراین را لغو کردند 

بیشتر هم شد.
در حــال حاضر مقام های آمریــکا و اوکراین تا 
زمان حل بن بست بودجه ای در واشنگتن مجبور 
به بررسی بهترین شــیوه خرج کردن ۴.۹ میلیارد 
دلار باقی مانده از کمک های امنیتی تصویب شده 
قبلی برای کی یف هســتند، چون ممکن است تا 
اطلاع ثانوی آخرین کمک موجــود آمریکا برای 
اوکراین باشــد. جوزپ بورل، مســئول سیاست 
خارجی اتحادیه اروپا اخیرا گفت: ما اروپایی هایی 
که تدابیر لازم را در اختیار داریم باید در حوزه های 
سیاســی و نظامی به اوکراین کمک کــرده و این 
کمک را ادامــه داده و حتی در صورت این احتمال 
که کمک های آمریکا به کی یف تضعیف شــوند ما 

جایگزینش کنیم.
حمله فوریه ۲۰۲۲ روســیه به اوکراین شوکی 
را به رهبران اروپایی وارد کــرد و آنها دریافتند که 
ارتش ها و صنایع نظامی آنها آمادگی چندانی برای 
جنگی که در حیات خلوط آنها در جریان اســت، 
ندارند. پال جانســون، وزیر دفاع سوئد در اجلاس 
اندیشــکده کلینگندائل گفت: این اتفاق مثل یک 
اتفاق غیرقابل باور بود اما باعث شد اکثر اروپایی ها 
در حمایت از اوکراینی که به عنــوان یک منطقه 

حائل بین روسیه و ناتو مطرح است متحد شوند.

یکماه و ۱۴ روز از شــروع عملیات 
»طوفان الاقصی« گذشته و همچنان 
صدای تبادل آتش میــان حماس و 
ارتش اســرائیل به گوش می رســد. 
در همین راســتا مرکز اطلاع رسانی 
فلسطین اعلام کرد که درگیری های 
شدیدی بین مقاومت و نیروهای ارتش 
اسرائیل به ویژه در بیت حانون و بیت 
لاهیا رخ داده اســت کــه در روزهای 
اخیر با تشدید نبردها به ویژه در محور 
شمال غرب به عرصه ای برای درگیری 
مســتقیم از فاصله صفر تبدیل شده 
است. این رسانه فلسطینی گفته است 
که مبارزان مقاومت توانستند بسیاری 
از سربازان اســرائیلی را با گلوله های 
راکتی، ســلاح های تــک تیرانداز و 
سلاح های شــکاری از پای درآورند. 
یکی دیگر از رســانه های فلسطینی 
هم با اشــاره به وضعیت تقابل میان 
حماس و اســرائیل نوشــته است که 
ارتش اسرائیل اخیرا تصمیم گرفتند 
آنچه را کــه »مرحلــه دوم عملیات 
نظامی« می نامند، آغاز کنند که به این 
معناست که مرحله اول عملیات را به 
پایان رسانده اند. با این حال، با وجود 
محدود شدن دامنه جنگ زمینی در 
غزه و حمله محدود ارتش اسرائیل به 
منطقه شــمالی و بمباران ویرانگر در 
مناطق جبالیا، بیت حانون، الشاطی، 
محله های الشــیخ رضــوان و کرمه و 
برج های بخش اصلــی، این »مراحل 
عملیات« به دلیل عدم دســتیابی به 
هیچ دستاورد واقعی نظامی تاکنون 
روی کاغذ باقی ماند. فــارغ از آنچه بر 
روی زمیــن غــزه رخ داده باید توجه 
داشــت که محور اصلی فاجعه در این 
منطقه، حمله به بیمارستان هایی است 
که حالا آماج حمــلات پی در پی قرار 
گرفته اند. در همین راستا دفتر رسانه  
دولتی در غزه اعلام کرد که نیروهای 
اسرائیل دست به تیراندازی شدید در 
اطراف بیمارستان المعمدانی در غزه 
زدند و ارتش اســرائیل عمداً مناطق 
مملــو از جمعیت را برای واداشــتن 
آنها بــه مهاجرت بمبــاران می کند. 
خبرنگارراشاتودی در غزه هم شامگاه 
شنبه گفت که ارتش اسرائیل بخش 
کودکان بیمارستان کمال عدوان را با 
گلوله توپ بمباران کرد. از سوی دیگر 

رســانه های محلی گزارش دادند که 
بیمارستان دولتی کمال عدوان شنبه 
پذیرای مجروحان و کشــته شدگانی 
بود که در بمباران مدرســه الفاخوره 
در کمپ جبالیا و مدرســه بتل الزعتر 
هدف قرار گرفتند و متاسفانه خبرها 
حاکی از آن اســت که اســرائیل به 
صورت هوایی به اطراف این بیمارستان 
هم حمله کرده اســت. از سوی دیگر 

سخنگوی هلال احمر غزه گفته است 
که وضعیت انسانی دشوارتر شده و بازار 
محلی کاملًا خالی شــده است. مقدار 
سوختی که وارد می شود در مقایسه 
با نیاز ناچیز اســت. تعــداد آوارگان 
شمال تقریباً ۱.۵ میلیون نفر بوده که 
بیشــتر آنها در خیابان ها می خوابند. 
امدادرسانی به آوارگان دشوارتر شده 
و نیروها دائما در حال کار و خستگی 
هستند. همچنین الجزیره در گزارش 
جدید خود اعلام کرده که قطع شدن 
ارتباطات، ماموریت نیروهای امدادی 
را پیچیده می کند و ترس از قحطی و 
شیوع بیماری های همه گیر همچنان 
وجود دارد. با ســردی هــوا و باران، 
نیاز بــه مصالح بــرای ایجاد وضعیت 
مناسب اســکان افزایش یافته است و 
این در حالیست که ۳۱ نوزاد نارس با 
هماهنگی سازمان های بین المللی از 
بیمارستان الشفا خارج شدند. در این 
میان سازمان ملل هشدار داده که غزه 
به »گورستان هزاران کودک« تبدیل 
شده است. تعیین تعداد دقیق کودکان 
کشته شده در غزه در بحبوحه بمباران 
شدید، یا فروریختن بیمارستان ها، گم 

شدن کودکان، مدفون شدن اجساد 
زیر آوار و ویرانه ها یک کار بسیار دشوار 
و زمان بری است که با توجه به افزایش 
لحظه ای این آمار، بدون پایان به نظر 

می رسد. 

تاکید   مجدد   واشنگتن
 بر دو کشوری 

بدون تردید درباره بحران انسانی 
و همچنین حمــلات زمینی و هوایی 
اسرائیل به غزه ساعت ها و حتی روزها 
می توان قلم زد اما در این میان آنچه بر 
سر این تحولات سایه می اندازد، مسائل 
سیاســی و رایزنی های دیپلماتیک 
با محوریت آمریکا بــه عنوان اولین و 
آخرین حامی اســرائیل است. در این 
خصــوص چندی پیش رســانه های 
اســرائیلی اعــلام کردند کــه برت 
مک گورک، مشــاور ارشد جو بایدن، 
رئیس جمهوری آمریکا در خاورمیانه 
به فلسطین اشغالی سفر خواهد کرد 
و سپس تور خود را در اردن، عربستان، 
قطر و بحرین ادامه می دهد. وبسایت 
»واللا« در این خصــوص اعلام کرد 
که قرار اســت مک گورک با بنیامین 

نتانیاهو، نخســت وزیر اسرائیل، یوآو 
گالانت، وزیر جنگ اســرائیل و دیگر 
مسئولان نظامی و امنیتی و سرویس 
اطلاعاتی اسرائیل جنگ در نوار غزه و 
مذاکرات جاری درباره معامله احتمالی 
برای آزادی دهها اسیر را بررسی کند 
که این اتفاق رخ داد. کســانی که مک 
گورک را می شناسند به خوبی میدانند 
که او در سال ۲۰۰۳ میلادی و زمانی 

که آمریکا به عراق حمله کرد، در پشت 
پرده تدوین و نگارش قانون اساسی این 
کشور بعد از کشــته شدن صدام بود و 
اساســاً باید او را یک افسر کارکشته 
ســیا در امور خاورمیانه دانست که در 
دانشگاه جورج واشنگتن هم تدریس 
می کند! بر این اساس ورود او به اراضی 
اشــغالی و منطقه را نمی توان عادی 
دانست و روز گذشته )یکشنبه( محمد 
بــن عبدالرحمان آل ثانی، نخســت 
وزیر قطــر با برت مک گــورک دیدار 
کرد و دو طرف در جریان این دیدار بر 
لزوم افزایش تلاش های دیپلماتیک 
منطقه ای و بین المللی برای برقراری 
آتش بس و گشــایش دائمی گذرگاه 
»رفح« جهت تضمین ورود کاروان های 
امدادرسانی و کمک های بشردوستانه 
به فلســطینیان در نوار غــزه تاکید 
کردند. آنچه در این میان و در خصوص 
سفر مک گورگ باید موردتوجه باشد 
این اســت که او به نوعــی معماری 
سیاســی و امنیتی منطقه را به خوبی 
می داند و در همین راســتا رویترز به 
نقل از وی گزارش داد که این مشــاور 
جو بایــدن، رئیس جمهوری آمریکا و 
هماهنگ کننده شورای امنیت ملی 
معتقد اســت که آزادی گروه بزرگی 
از اسرای اســرائیل که نزد حماس در 
غزه هســتند، می تواند منجر به وقفه 
چشمگیر در جنگ تل آویو علیه غزه 
شود. برت مک گورک همچنین گفته 
است که »هیچ راه پایداری برای خروج 
از این بحران وجود ندارد، مگر راهی که 
منجر به امنیت کامل اسرائیل و ایجاد 
یک کشور فلسطینی شود«. به موازات 
این ســخنان مک گورگ باید توجه 
داشت که جو بایدن در یادداشتی در 
واشنگتن پست نوشــته است که »در 
راستای تلاش ما برای برقراری صلح، 
غزه و کرانه باختری باید توســط یک 
ساختار حکومتی واحد اداره شده و در 
نهایت تحت کنترل نسخه احیا شده ای 
از تشکیلات خودگردان فلسطین قرار 
گیرند«. این دو اظهارنظر را اگر در کنار 
یکدیگر قرار دهیم بــه این خروجی 
می رسیم که ایالات متحده در شرایط 
فعلی باز هم به دنبال آن است که پیام 
خود را این بار از طریق مک گورگ به 
گوش تل آویو برســاند و به آنها بگوید 
که اشغال کامل غزه بعد از جنگ فعلی 
ممکن نیست و باید به طرح دو کشوری 
تن دهند. حال باید دید تل آویو زیربار 

می رود، یا خیر! 

آنچه در خصوص سفر 
مک گورگ به منطقه و اراضی 

اشغالی باید موردتوجه 
باشد این است که او به نوعی 

معماری سیاسی و امنیتی 
منطقه را به خوبی می داند و در 

همین راستا معتقد است که 
آزادی گروه بزرگی از اسرای 

اسرائیل که نزد حماس در 
غزه هستند، می تواند منجر 
به وقفه چشمگیر در جنگ 

تل آویو علیه غزه شود

اگر اظهارنظر بایدن و 
مک گورگ را در کنار یکدیگر 

قرار دهیم به این خروجی 
می رسیم که ایالات متحده 

در شرایط فعلی باز هم به 
دنبال آن است که پیام خود 

را این بار از طریق مک گورگ 
به گوش تل آویو برساند و به 
آنها بگوید که اشغال کامل 

غزه بعد از جنگ فعلی ممکن 
نیست و باید به طرح دو 

کشوری تن دهند

فرشاد گلزاری

تاکید هماهنگ کننده شورای امنیت ملی آمریکا در خاورمیانه بر تشکیل کشور فلسطین؛

تمایل واشنگتن به راه حل دوکشوری و ختم بحران غزه



t oseei r ani . i r
6

آدرنالین

درست وسط روزهای فیفا، آخرین 
جایگاه های باقی مانده برای یورو 2024 
به سرعت در حال پر شدن هستند. هلند 
بالاخره توانســت خودش را از کابوس 
صعود نکردن به یورو نجات بدهد و حالا 
بخشی از این جام خواهد بود. امروز ایتالیا 
نیز بازی بسیار حساس و تعیین کننده ای 
برای قطعی کردن صعــودش به یورو 
خواهد داشت. تا امروز غیبت یک ستاره 
بزرگ در این جام نیز قطعی شده است. 
ارلینگ هالند و نروژ دیگر شانسی برای 
رسیدن به این جام ندارند تا هیولای خط 
حمله ســیتی، یک تورنمنت مهم ملی 

دیگر را هم از دست بدهد.

صعود   با    ورخوست
پیروزی خانگی ســخت در بازی نزدیک 
روبه روی ایرلند، هلندی ها را به جام ملت های 
اروپا رســاند. تیم کومان در ایــن بازی اصلا 
کار راحتی نداشــت و به خوبی توانست از گل 
زودهنگامی که ورخوست زده بود، دفاع کند. 
این نتیجه هلند را با سه امتیاز اختلاف نسبت 
به یونان در رده دوم جدول گــروه قرار داد. از 
آن جایی که نارنجی ها در بازی رودررو نتایج 
بهتری از یونان گرفته اند، این تیم دیگر شانسی 
برای رسیدن به هلند ندارد و یک بازی قبل از 
پایان این مرحله، صعود تیــم کومان به جام 

ملت ها قطعی شده است.

بهترین   برد  تاریخ!
تیم ملی فرانسه از قبل توانسته بود صعود 
به یورو را قطعی کند اما بازی با جبل الطارق را 
کاملا جدی گرفت. آنها با زدن 14 گل به این 
تیم، بهترین برد همه تاریخ شــان را به دست 

آوردند. جالب اینکه بعد از بازی، دشان معتقد 
بود این سبک بازی و این میزان جدی  گرفتن 
مســابقه، احترامی به تیم حریف بوده است. 
تیم ملی فرانسه در این بازی 10 گلزن مختلف 
داشت. کیلیان امباپه در این نبرد هت تریک 
کرد و ژیرو نیز توانست دو گل برای خروس ها 
بزند. زئیر امری ستاره جوان پی اس جی نیز با 
گلزنی در این بــازی، به جوان ترین گلزن تیم 
ملی فرانسه پس از سال 1914 تبدیل شد. تیم 
پرستاره و قدرتمند دشان، هر هفت بازی اش را 
در مقدماتی یورو با برد پشت سر گذاشته است. 
آنها در این مرحله 27 گل به ثمر رسانده اند و 
فقط یک گل خورده اند. بدون تردید این تیم، 
مدعی شــماره یک قهرمانی در یورو 2024 
خواهد بود. تیمی کــه در دو دوره اخیر جام 

جهانی نیز دو بار به فینال رسیده است.

لغزش   بدموقع    ولز 
کرواسی با زدن دو گل به لاتویا، خودش را 
به صعود مستقیم به یورو نزدیک کرد. آنها که 
لوکا موریچ و بروزوویچ را در اختیار داشــتند، 
خیلی زود توانســتند دو گل بــه این حریف 
بزنند و تا پایان نیز این برتری را حفظ کردند. 

اوضاع برای ولز اما خوب پیش نرفت و این تیم 
در زمین ارمنستان متوقف شد. تا قبل از این، 
سرنوشت در دست ولز قرار داشت اما بعد از این 
تســاوی، حالا این تیم به رده سوم گروه رفته 
است. اگر کرواسی در آخرین بازی اش برنده 
باشد، مســتقیما راهی یورو خواهد شد. اگر 
آنها به برتری نرسند و ولز حریفش را شکست 
بدهد، این اژدهاها هستند که به جای کرواسی 
به صورت مستقیم به رقابت های یورو صعود 

خواهند کرد.

صعود   با   نتیجه   عجیب!
تساوی با کوزوو، نتیجه خوبی برای تیم ملی 
سوئیس محسوب نمی شد اما توانست این تیم 
را به رقابت های یورو برساند. آنها در این بازی 
برای صعود به جام ملت ها فقــط یک امتیاز 
می خواستند. سوئیس در لحظه های پایانی 
این مسابقه، گل تســاوی را دریافت کرد اما 

باز هم جواز حضور در رقابت های یورو 2024 
را به دست آورد. قبل از این تیم هم رومانی به 
صورت مستقیم از این گروه راهی رقابت های 

جام ملت های اروپا شده بود.

حسرت   ارلینگ  تمام   نمی شود
با نتایجی کــه در این هفتــه از مقدماتی 
یورو رقم خــورد، هالند و اودگارد هم رســما 
شانس حضور در جام ملت ها را از دست دادند. 
طرفداران فوتبال در نروژ امید زیادی داشتند 
که تیم شان با کمک این دو ستاره به یورو برسد 
اما این اتفاق ممکن نشد. آنها امیدوار بودند که 
حداقل در پلی آف شرکت کنند اما گرجستان 
با وجود قرار گرفتن یک پله پایین تر از این تیم 
در جدول گروه، به خاطــر نتایج قبلی اش در 
لیگ ملت ها توانست راهی پلی آف شود و این 
اتفاق برای نروژ رخ نداد. حالا ســتاره سیتی 
یک تورنمنت مهم ملی دیگر را باید از صفحه 

تلویزیون تماشا کند. برنده سه گانه با سیتی، 
در جام جهانی قطر هم حضور نداشت.

شب   صعود    ایتالیا؟
بازی بزرگ و حساس امشب، بین ایتالیا و 
اوکراین برگزار خواهد شد. تیم اسپالتی پس 
از باطل کردن طلســم همیشــگی مقدونیه 
شــمالی و شکســت دادن این تیم، حالا 13 
امتیــازی شــده و در این گــروه هم امتیاز با 
اوکراین دیده می شود. آنها در بازی قبلی شان 
با اوکراین، برنــده بوده اند و ایــن یعنی اگر 
بتوانند از بازی امشــب حتی یک تساوی هم 
بگیرند، رسما به جام ملت ها صعود می کنند 
و به دوران دوری شان از تورنمنت های بزرگ 
پایان می دهند. اوکراین امشــب برای صعود 
مســتقیم به یورو، فقط باید ایتالیا را شکست 
 بدهد. در غیر این صــورت، آنها راهی پلی آف 

خواهند شد.

پیروزی خانگی سخت در بازی 
نزدیک روبه روی ایرلند، هلندی ها 
را به جام ملت های اروپا رساند. تیم 
کومان در این بازی اصلا کار راحتی 

نداشت و به خوبی توانست از گل 
زودهنگامی که ورخوست زده بود، 
دفاع کند. این نتیجه هلند را با سه 
امتیاز اختلاف نسبت به یونان در 

رده دوم جدول گروه قرار داد
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تیم ملی فوتسال ناشنوایان ایران 
قهرمان جهان شد

تیم ملی فوتسال ناشنوایان ایران پنجمین دوره 
مسابقات قهرمانی جهان در ســائوپائولو برزیل با 
پیروزی مقابل ســوئد به مقام قهرمانی این دوره از 
رقابت ها دســت یافت. تیم ایــران در دیدار فینال 
پس از تساوی یک بر یک در وقت قانونی، در ضربات 
پنالتی 3 بر صفر به برتری رسید. در دیدار رده بندی 
این رقابت ها نیز تیم ژاپن با نتیجه 3 بر 2 تیم تایلند 

را شکست داد و به مقام سوم رسید.

    
کاپیتان و المپیک از دست رفته

سوختن با بطری آب! 
رای نهایی اتحادیه جهانی کشتی سرانجام صادر 
شــد و محمدعلی گرایی المپیک را از دســت داد. 
باید اعتراف کرد که ایــن رای اصلا غافلگیرکننده 
نبود. چراکه تا المپیک زمــان زیادی باقی نمانده و 
محرومیت یک ســاله، کم ترین و سبک ترین رایی 
بود که با توجه به پیش بینی ها انتظار می رفت برای 
کاپیتان تیم ملی کشتی فرنگی صادر شود.  ماجرا 
به رقابت های جهانی صربستان برمی گردد؛ جایی 
که برادر کوچک تر این کشتی گیر یعنی محمدرضا 
گرایی با حریف ژاپنی سرشــاخ شده بود و به شکل 
واضحی به لحاظ تنفسی از این حریف جا مانده بود. 
در شرایط عادی، گرایی جوان در آن بازی شکست 
می خورد اما محمدعلی ناگهــان بطری آبی روی 
تشــک پرتاب کرد که باعث توقــف جریان بازی و 
نفس گرفتن محمدرضا شد.  محمدرضا هم در ادامه 
توانست از تجربه اش استفاده کند و بازی را ببرد. با 
این حال او آنقدر خســته بود که در بازی بعدی در 
امتیاز عالی شکست خورد و به گروه بازنده ها رفت. 
محمدرضا درنهایت توانست سهمیه المپیک را هم به 
دست بیاورد اما بیشتر از این موضوع، اتفاقات بیرون 
تشک مورد بحث قرار گرفت. این اصلا حرکتی نبود 
که توقعش را از یک کشتی گیر ایرانی داشته باشیم.  
کشــتی در ایران همیشــه نماد جوانمردی بوده و 
متوسل  شــدن به چنین راه هایی برای بردن یک 
مسابقه، هرگز درست به نظر نمی رسد. بدون شک 
حتی خود محمدرضا نیز از بردن به این شکل راضی 
نبوده است. او سابقه قهرمانی جهان و المپیک را دارد 
و در دنیا با لقب مرد یخی شناخته می شود. ستاره ای 
با این میزان شهرت و محبوبیت، نباید ذهنیت اهالی 
کشتی در جهان را نســبت به خودش تغییر بدهد. 

برادران گرایی، چهره های پرافتخار و درخشــان 
کشتی ایران هستند اما این اواخر اتفاق های خوبی 
برای شان رخ نداده است. شکست های دور از انتظار 
محمدعلی و کاهش وزن مداوم محمدرضا، کار این 
دو نفر را دشوار کرده است. محمدعلی در رقابت های 
جهانی به هر قیمتی می خواست که برادرش حداقل 
به یک مدال برســد اما این مدال برنز، ارزش انجام 
چنین رفتاری را نداشــت. رفتاری که دیدگاه های 
منفی زیادی در مورد کشتی فرنگی ایران به وجود 
می آورد.  بدون شک کادر فنی نیز در این ماجرا کاملا 
مقصر است. چراکه نتوانسته کنترل درستی روی 
عملکرد و رفتار مهره های تیم داشته باشد. به هر حال 
زمان زیادی تا المپیک باقی نمانده و کاپیتان تیم ملی 
شانسی برای حضور در این رقابت ها ندارد. محمدرضا 
گرایی نیز با توجه به شرایط وزنی  اش، خیلی سخت 
می تواند موفقیت های گذشته اش را تکرار کند. در 
چنین شرایطی، امید داشتن به نتایج کشتی فرنگی 
در المپیک دشوار خواهد بود.  شاید فقط سنگین وزن 
فرنگی ایران همین حالا نیز در شرایط مطلوب باشد 
و در سایر اوزان، تیم ملی باید جاهای خالی زیادی را 
پر کند. محمدعلی گرایی، چهره ثابت همه اردوهای 
اخیر تیم ملی بوده و حالا از اردو خارج خواهد شد. 
با این حال او باید آمادگــی اش را برای رقابت های 
حساس و مهم بعدی حفظ کند.  این اتفاق اگرچه یک 
اشتباه بسیار بزرگ بوده اما به دوران کشتی گرایی 
پایان نخواهد داد. همه در انتظار روزی هستند که 
این ستاره به تشــک برگردد و با جبران آن اشتباه، 
یک طلای جهانی برای کشتی ایران به دست بیاورد.

منهای فوتبال

اگر هوادار منچستریونایتد باشید، از فیفادی حسابی لذت می برید؛ 
چراکه تعطیلات باشــگاهی جلوی شکنجه شــدن تان به دست تیم 
محبوب را می گیرد اما اگر طرفدار رئال مادرید باشــید، فیفادی یک 
کابوس واقعی است؛ چراکه همه ستاره های مهم تیم در اردوهای ملی 
مختلف حضور دارند و ممکن است با هر اتفاقی روبه رو شوند. این فیفادی 
برای کارلتو، به بدترین شــکل ممکن سپری شده است. هر وقت که او 
تلفن همراهش را برداشــته، خبر مصدومیت یکی دیگر از ستاره های 
 تیمش را دیده اســت. رئال این روزها به اندازه یک تیم کامل بازیکن 

مصدوم دارد.

کورتوآ؛  گلر  از  قفس   پرید
اولین مصــدوم این فصل رئال مادریــد، تیبو کورتوآ بود که قبل از شــروع 
فصل به شــدت آســیب دید و دچار پارگــی رباط شــد. یکــی از بهترین و 
آماده ترین گلرهــای جهان با این مصدومیت، تقریبا تا پایان فصل مســابقه ها 
را از دســت داد. این یک ضربه بزرگ بــرای رئال مادرید به شــمار می رفت، 
چراکه نقــش کورتــوآ در موفقیت های اخیر ایــن تیم انکارنشــدنی به نظر 
می رســید. البته که آنها به ســرعت دســت به کار شــدند و جانشین خوبی 
 برای این ســنگربان خریدند. جانشــینی که این روزها خــودش هم مصدوم 

شده است! 

آردا، شبح    برنابئو
مادریدی ها در تابستان دوئل جذب ستاره نوظهور فوتبال ترکیه را از بارسا بردند 
اما آردا گولر تا امروز حتی یک دقیقه برای این تیم بازی نکرده است. مصدومیت های 
مداوم آردا حتی موجب ایجاد تغییر در کادر پزشکی رئال مادرید شده است. زمان 
برای این بازیکن به سرعت سپری می شود و او تا امروز در تیم جدیدش اصلا احساس 
خوشبختی نخواهد داشت. بدون شک این آسیب دیدگی تاثیر زیادی روی سطح 

آمادگی او در ادامه فصل خواهد داشت.

کاماوینگا؛   6   هفته  دور  از   زمین! 
عثمان دمبلــه در این فصل، حتی یــک گل هم برای پاریس نــزده و به معنی 
واقعی کلمه روی اعصاب هواداران این باشگاه بوده است. بازیکن سابق بارسا اما در 
تمرین های تیم ملی فرانسه، خبرساز شده است. تکل دمبله روی پای کاماوینگا، 
موجب مصدومیت آچارفرانسه محبوب کارلتو شد. بازیکنی که در بسیاری از پست ها 
برای رئال مادرید بازی می کند و یک ستاره مهم برای این تیم به شمار می رود. در ابتدا 
به نظر می رسید این مصدومیت چندان جدی نیست و فقط اردوی تیم ملی فرانسه را 
از کاما گرفته اما حالا مشخص شده که این ستاره حداقل برای 6 هفته دور از میادین 

خواهد بود. اتفاقی که برای کارلتو کاملا نگران کننده   به نظر می رسد.

وینی  جونیور؛   بدرود   سوپرکلاسیکو!
هنوز 30 دقیقه از مسابقه برزیل با کلمبیا هم سپری نشده بود که وینیسیوس در 
برخورد با بازیکن حریف آسیب دید و چاره ای به جز ترک زمین مسابقه نداشت. ابتدا 
گفته شد که او از ناحیه همسترینگ آسیب دیده و شاید چند ماه دور از زمین فوتبال 
باشد اما تست های بعدی نشان داد که مدت زمان این دوری شاید چندان طولانی 
نشود. وینی اصرار زیادی داشت تا در اردوی برزیل بماند و تیمش را در نبرد با آرژانتین 
همراهی کند اما این اتفاق رخ نداد و کادر پزشکی تیم ملی برزیل اعلام کرد که این 

بازیکن به هیچ وجه نباید روبه روی آرژانتین به زمین برود.

مصدوم   است   اما   تمرین   می کند
از شروع این فصل هیچ ستاره ای برای رئال مادرید کلیدی تر از جود بلینگام نبوده 
است. بازیکنی که از کلاسیکو تا نبردهای معمولی، بارها توانسته ناجی کهکشانی ها 
باشد. مصدومیت جود از ناحیه کتف چپ، ابتدا بازی براگا و سپس اردوی تیم ملی را از 
این بازیکن گرفت. گفته می شود که او هنوز باید دو هفته دیگر از میادین دور باشد اما 
بلینگام این روزها با رئال تمرین می کند و امیدار است که علی رغم این آسیب دیدگی، 
به محض پایان تعطیلات فیفادی در ترکیب رئال مادرید قرار بگیرد. او همچنان تشنه 

بازی کردن برای تیم مادریدی است.

جانشین   کورتوآ   هم   نیست
چیزی که رئالی ها اصلا منتظرش نبودند، مصدوم شــدن جانشین کورتوآ در 
تیم شان بود. کپا تا اواسط دسامبر یعنی حدود یک ماه دیگر دور از میادین است و 
به جای او لونین درون دروازه مادریدی ها قرار خواهد گرفت. لونین البته در شروع 
جانشــینی کپا، خیلی خوب عمل کرده و هوادارها نیز از او راضی هستند. ستاره 
اسپانیایی سابق چلسی اما یکی از مهره های خوب مادریدی ها در این فصل بوده و 

باشگاه به دائمی  کردن قراردادش نیز فکر می کند.

سه   مصدوم   دیگر
به این فهرست طولانی، باید سه بازیکن دیگر را هم اضافه کرد؛ ادر میلیتائو در 
شروع فصل مصدوم شــده و احتمالا چهار ماه بعد از شروع سال جدید میلادی به 
رئال مادرید برمی گردد. شوامنی نیز بعد از آسیب دیدگی از ناحیه پا، تا اواسط ماه 
میلادی آینده نمی تواند برای تیم کارلتو بازی کند. از بین مصدوم های پرشــمار 
رئال دنی ســبایوس بالاخره تمرین نرم را آغاز کرده اســت. بازیکنی که از شروع 
فصل هرگز نتوانســته برای رئــال بازی کند. بــا این وضعیت رئال در ســه بازی 
 آینده با کادیز، ناپولی و گرانادا کار ســختی برای کنار هم قــرار دادن 11 بازیکن 

خواهد داشت! 

یک لشکر مصدوم روی دست کارلتو

بیمارستان کهکشانی!

چهره به چهره

از صعود هلند تا روز سرنوشت ساز ایتالیا

یوروی نارنجی!
 آریا طاري

آریا رهنورد 

اخراج احمد نوراللهی از تیم ملی، احتمالا آخرین موضوعی بوده که انتظارش 
را در این تیم داشته ایم. چراکه احمد همیشه فوتبالیست بی سروصدایی 

بوده و هرگز در متن یک جنجال بزرگ دیده نشده است. او حالا اولین 
بازیکنی است که در دوره دوم حضور قلعه نویی روی نیمکت تیم 
ملی، با او به مشــکل می خورد. حالا که چنــد روز از این ماجرا 
گذشته، بهتر می توان آن را از زوایای مختلف بررسی کرد. فعلا 
تنها حقیقت واضح این است که نوراللهی، از فهرست ژنرال خارج 

شده و  بسیار بعید به نظر می رسد که شانسی برای حضور در جام 
ملت ها نیز داشته باشد.

امیر بی خبر بود
سرمربی تیم ملی حتی در نشست خبری پس 
از مسابقه نیز صحبتی درباره نوراللهی انجام نداد. 

ظاهرا او تا آخرین لحظه از هر ماجرایی که برای این بازیکن رخ داده، بی خبر بود و 
دستیارها نیز در این مورد چیزی به او نگفتند. امیر اصلا نمی دانست که نوراللهی 

حضور ندارد و ترجیح داده با ترک ورزشــگاه به خانه برود. روی سکوها 
خود او هم بعد از بازی متوجه چنین ماجرایی شد و 
اولین تصمیمی که گرفت، کنار گذاشتن احمد از 
اردوی تیم ملی بود. هرچند بعید به نظر می رسید 
که خود نوراللهی نیز تمایلی به بازگشت به تیم 

داشته باشد.

موضوع شماره بود؟
امید ابراهیمی چندین سال با شماره 9 در تیم 
ملی حضور داشــت و پس از او این شماره به مهدی 
طارمی رسید. در بازگشت دوباره امید به اردوی تیم 
ملی اما ناگهان او با شماره هشت دیده شد. شماره ای 
که به احمد نوراللهی تعلق داشت. با این حال برخلاف 
چیزی که گفته می شود، کمی بعید است که ناراحتی 
احمد تنها به خاطر این موضوع باشد. چراکه قبل از 
او هم در بازگشــت دوباره مرتضی پورعلی گنجی به 

اردوی ملی، این شماره از نوراللهی گرفته شد و احمد اعتراضی به این موضوع از 
خودش نشان نداد.

خشمگین از سکونشینی
احمد نور حالا دیگر به یکی از مهره های باسابقه تیم ملی تبدیل شده است. او در 
مقدماتی جام جهانی و حتی در خود این جام به عنوان یک بازیکن ثابت برای تیم 
ملی ایران بازی کرد. نوراللهی اما در فهرست نهایی بازی با هنگ کنگ قرار نگرفت و به 
سکوها تبعید شد. اتفاقی که ظاهرا او را به شدت ناراحت کرده است. احمد بعد از این 
ماجرا به بهانه رفتن به هتل و برداشتن یک وسیله، از اردوی تیم ملی جدا شد و دیگر 

هم به اردو برنگشت. همین اتفاق کافی بود تا کادر فنی نیز از این بازیکن عبور کند.

بازگشت در کار است؟
نوراللهی تا اینجا فقط سکوت کرده و هیچ پالســی برای بازگشت به تیم ملی 
نفرستاده است. در نتیجه بعید به نظر می رســد که رابطه او و قلعه نویی به صلح 
بینجامد. تیم ملی در نهایت بدون این بازیکن راهی جام ملت های آسیا خواهد شد. 
شاید بازگشت یا عدم بازگشت این بازیکن به تیم در آینده نیز به ماندن یا نماندن 
قلعه نویی بستگی داشته باشد. به هر حال فعلا اوضاع بین این بازیکن و کادر فنی 

تیم، اصلا اوضاع خوبی نیست.

درباره ماجرای احمد نور و تیم ملی

یاغی غیرمنتظره!

اتفاق روز
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 اصفهان- مریــم مومنی، خبرنگار 
توسعه ایرانی: رییس ســازمان بورس 
و اوراق بهــادار در بازدیــد از هلدینگ 
پترو پالایــش اصفهان اجــرای طرح 
های بیشــمار به صورت همزمان را در 

پتروپالایش اصفهان را ستود
رییس سازمان بورس و اوراق بهادار در 
بازدید از هلدینگ پترو پالایش اصفهان 

و شرکت های زیر مجموعه این هلدینگ 
،اقدامات انجام شــده دراین شرکت ها 
را ســتود و گفت:  با وجود همه تحریم 
ها،رشد و توسعه در پترو پالایش اصفهان 

بی نظیر بوده و مایه مباهات است.
مجید عشــقی،با اشــاره به اینکه 
ســازمان بورس به عنوان نمــاد ارایه 
کننده و سودشرکت ها باید از نزدیک در 

جریان کار شرکت های بزرگ قرار گیرد 
افزود:هدف ما از بازدید از هلدینگ پترو 
پالایش اصفهان نیز در همین راستا ست 
تا بتوانیم با شــرکت های زیر مجموعه 

ارتباط خوبی برقرار کنیم .
وی که در جمع مدیــران و اعضای 
هیأت مدیرها پتــرو پالایش اصفهان 
سخن می گفت تاکید کرد:در بسیاری از 

مواقع سود شرکت ها ی بزرگ به واسطه 
تصمیمات ملی تنزل پیدا می کند ،اما ما 
معتقدیم باید به حجم برنامه ها و طرح 
هایی که در شــرکت ها در حال انجام 
است توجه شود ما نیز در فرآیند صدور 
مجوز،مسایل گمرگی ،و تخصیص ارز 
تسهیلاتی را انجام میدهیم تا مشکلات 
پروژه ها حل  و طرح ها با قوت پیگیری 

شوند.
عشــقی، اجرای طرح های بیشمار 
به صورت همزمــان را در پتروپالایش 
اصفهان ســتود و افزود:باید به هر نحو 
منابع به ســمت این طرح ها سوق داده 
شود تا در اســرع وقت به بهره برداری 

برسند .
 استفاده ازتسهیلات شرکت 
برای طــرح های پتــر و پالایش 

اصفهان 
رییس سازمان بورس و اوراق بهادار، با 
اشاره به اینکه باید در تقسیم سود شرکت 
ها ملاحظه شــرکت هایی کــه دارای 
طرح های استراتژیک هستند را کنیم 
افزود:دراین رابطه باید ســود ها کمتر 
توزیع و تبدیل به سرمایه شوند چرا که 
عدد سود تقسیم شده در مقابل حجم 

سرمایه گذاری حدود ۱۰درصد است.
وی ادامه داد:ما می توانیم از طریق 
انتشار اوراق بهادار به بحث تامین مالی 
شرکت ها کمک کنیم ،شرکت هایی که 
به صورت مستقل اداره می شوند امکان 

تبدیل به سهامی عام را دارند .
عشقی،حاکمیت شــرکت ها را از 
موضوعات جدی بازار سرمایه دانست 
و گفت: در هــر صورتی باید منافع کلیه 
ذی نفعان در شــرکت ها رعایت شود 
و نه دولت و نه ســهامدار عمده حقوق 

سهامدار خرد را ضایع نکنند.

 خرد و کلان فراهم کرد.
همچنین عضو هیات مدیره و معاون 
نظارت بر بازار و ناشران سازمان بورس و 
اوراق بهادر با اشاره به اینکه منابع بازار 
ســرمایه در رشــد،درآمد و سود آوری 
شرکت ها موثر اســت افزود:تورم سال 
های قبل ناشــی از نقدینگــی در بازار 
ســرمایه بود که کمتر جذب شرکت ها 
شــد ،این منابع اگر در طرح های مهم 
شرکت ها سرمایه گذاری شوند قابلیت 
جذب سرمایه خواهند داشت بخصوص 
برای طرح هایی کــه دارای زمان بندی 
هستند .    رضا عیوضلو، گفت:ما می توانیم 
برای طرح های پتر و پالایش اصفهان که 
دارای زمانبندی هســتند از تسهیلات 
شرکت-پروژه استفاده کنیم تا با تامین 
مالی مناسب این طرح ها زودتر به بهره 

برداری برسند .

رییس سازمان بورس و اوراق بهادار در بازدید از هلدینگ پترو پالایش اصفهان:

به دنبال روند سود آوری شرکت ها و پایداری کسب و کارها هستیم

 رییس سازمان بورس و 
اوراق بهادار در بازدید از 

هلدینگ پترو پالایش 
اصفهان اجرای طرح های 
بیشمار به صورت همزمان 
را در پتروپالایش اصفهان 

را ستود

سنندج –گلاله فرهادی ،خبرنگارتوسعه ایرانی:  مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی کردستان صبح امروز در پنجمین جلسه 
کارگروه اشتغال استان که به ریاست معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار برگزار شد، با بیان اینکه ایجاد اشتغال در کشور همت 
همه مسئولان، ادارات، سازمان ها و بخش خصوصی را می طلبد، گفت: اشتغال فارغ التحصیلان دانشگاهی از مهمترین اولویت های 

دولت سیزدهم است.
فرزاد پیشکاری با بیان اینکه امسال تاکنون ۱۵۷۹۵ فرصت شغلی در سامانه رصد ثبت شده که ۷۳ درصد تحقق یافته است، افزود: 
طبق برنامه امسال ۲۱ هزار و ۵۹۹ فرصت شغلی در استان ایجاد خواهد شد. پیشکاری با بیان اینکه در سالجاری ۱۱۶ میلیارد تومان 
سهم تخصیصی تسهیلات مشاغل خانگی در استان بوده، اظهار داشت: تاکنون ۵۹ میلیارد و ۲۰۰ میلیون تومان در قالب ۸۴۶ طرح 
معادل ۵۱ درصد از این تسهیلات به متقاضیان پرداخت شده و مبلغ ۱۰۵ میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومان نیز به شبکه بانکی معرفی 
شده است. پیشکاری در خصوص تسهیلات تبصره ۱۶ نیز گفت: سال گذشته ۱۸۰۳ میلیارد تومان از تسهیلات تبصره ۱۶ سهم 
استان بوده که از این مبلغ ۱۳۰۰ میلیارد تومان به استان تخصیص یافته و تاکنون ۸۲۴ میلیارد و ۱۲۹ میلیون تومان در قالب ۷۷۳۲ 
طرح با اشتغالزایی ۸ هزار نفر به متقاضیان پرداخت شده است. مدیر کل کار کردستان گفت: از ابتدای طرح تسهیلات پایدار روستایی 
نیز تاکنون ۵۵۱ میلیارد تومان در قالب ۵۹۰۰ طرح با ۹۸۸۴ فرصت شغلی در استان پرداخت شده است. پیشکاری دستگاه های 
برتر استان را به لحاظ تعداد ثبت اشتغال در سامانه رصد، سازمان جهاد کشاورزی با ۳۸۱۰ نفر، صنعت، معدن و تجارت با ۳۶۵۱ نفر 
و کمیته امداد امام خمینی )ره( را با ثبت ۳۰۰۳ نفر عنوان کرد و شهرستان های برتر به لحاظ ثبت عملکرد سامانه رصد بر اساس 
تحقق اشتغال را سقز و قروه با ۸۷ درصد، شهرستان بانه ۸۴ درصد و دیواندره با ۸۱ درصد ثبت در سامانه رصد اعلام کرد. مدیر کل کار 
کردستان بیشترین درصد جذب اعتبارات مشاغل خانگی در سال ۱۴۰۲ را به ترتیب بانک های توسعه تعاون، رفاه، ملی، مهر، ملت، 

صادرات، تجارت و پست بانک اعلام کرد.

شیراز –قاسم توانایی،خبرنگارتوسعه ایرانی: استاندار فارس از اصحاب رسانه خواست تا به صورت کارشناسی شده و عمیق با فساد 
مبارزه کنند و افزود: نظارت رسانه و نخبگان قطعاً ما را در این مسیر کمک خواهد کرد.

محمدهادی ایمانیه ، در مراسم تقدیر از دست اندرکاران عرصه اطلاع رسانی سفر دوم رئیس جمهور به استان فارس از زحمات 
اصحاب رسانه در طول این سفر قدردانی کرد و گفت: اصل کار را مردم، کارشناسان، کارمندان و….انجام دادند. یعنی هر کسی به سهم 

وسع خویش در این سفر نقش خود را ایفا کرد و این باعث شد که زحمات استان فارس در این سفر به خوبی دیده شود.
استاندار فارس با بیان اینکه اقداماتی که در این سفر انجام شد هیچکدام نماد بزرگنمایی و غلو نبود بلکه صداقت و شفافیت در آن ها 
رعایت شده بود، خطاب به اصحاب رسانه گفت: کار شما باعث افزایش امید در میان مردم شد و این همان دغدغه رهبر معظم انقلاب 

است که بر ضرورت امیدآفرینی در جامعه تأکید دارند.
وی بیان کرد: دلسوزان کشور نگران هستند که دشمنان با ســیاه نمایی جوانان را از ما بگیرند اما اصحاب رسانه با صداقت نه با 

بزرگنمایی و غلو در اطلاع رسانی اقدامات انجام شده، گام مهمی در ایجاد امید در جامعه انجام دادند.
ایمانیه با یادآوری اینکه روزهای جمعه هر هفته میز خدمتی با حضور جوانان در شیراز برگزار می شود، گفت: در این میز خدمت 
پای صحبت جوانان می نشینیم و مشاهده کردیم که نوع نگاه جوانان قبل و بعد از سفر رئیس جمهور به استان فارس متفاوت شده بود 
که این حاصل زحمات اصحاب رسانه است استاندار فارس در ادامه از اصحاب رسانه خواست تا به صورت کارشناسی شده و عمیق با 

فساد مبارزه کنند و سپس ادامه داد: نظارت رسانه و نخبگان قطعاً ما را در این مسیر کمک خواهد کرد.
وی همچنین از خبرنگاران خواست تا با جهاد تبیین اعتماد بین ملت و دولت و حاکمیت و ملت را هرچه بیشتر تقویت کنند و 
سپس ادامه داد: هر چند کسانی که از پست و جایگاه خود سوءاستفاده می کنند، از قطار انقلاب جدا می شوند و برای این کار هم نیاز به 

همراهی و همکاری رسانه ها داریم.

مدیر کل کار کردستان: 
 اشتغال فارغ التحصیلان دانشگاهی

 از مهمترین اولویت های دولت سیزدهم است

استاندار فارس:
اصحاب رسانه به صورت کارشناسی شده

 با فساد مبارزه کنند

کرمان-فرسنگی،خبرنگارتوسعه ایرانی:  این آیین در راستای 
تقدیر از تلاش و کوشش خستگی ناپذیر جمعی از همکاران 
شرکت که پس از سال ها خدمت، به افتخار بازنشستگی نائل 
شدند با حضور مدیرعامل،معاونین و مدیران ستادی و مدیریت 
برق شهرستانهای شــرکت و همچنین اعضای هیات مدیره 
کانون بازنشستگان صنعت برق استان در تاریخ ۲۴ آبان سال 
جاری برگزار گردید.حمزه صدیقی سرپرست شرکت توزیع 
نیروی برق جنوب استان کرمان در این مراسم با اشاره به جایگاه و 
اهمیت احترام به بازنشستگان، بیان نمود: امروز با هدف یادآوری 
خاطرات خوب گذشته و قدردانی از همه شما بزرگواران دور 
هم جمع شده ایم و یاد همکاران محترمی که از دست داده ایم 
را نیز گرامی میداریم و آرزومندیم خداوند روحشــان را قرین 

رحمت الهی قرار دهد. وی همچنین افزود: اعتقاد قلبی دارم که 
اعتبار و وجه سازمانی که امروز ما بدست آورده ایم حاصل تلاش 
های شما بوده و قدردان تک تک شما عزیزان هستیم.همکاران 
بازنشسته ای که ۳۰سال از بهترین سالهای عمر خود را در راه 
خدمت به مردم سپری کردند و در این راه از خانواده و سلامتی 
خودشان گذشته اند. انتظار این است که ما همکاران بازنشسته 
را رها نکنیم و آنها نیاز همراهی بیشتر دارند و انشالله برنامه هایی 
داشته باشیم تا با ورود به مرحله بازنشستگی خلاء خاصی در 
زندگی ما ایجاد نشود .ایشان همچنین بیان داشت:عملکرد 
همکاران بازنشسته باعث افتخار ما هست و انشالله دعای خیر 
مردم بدرقه راه همه ما باشد .در پایان این آیین،با اهدا هدیه و لوح از 
بازنشستگان سال ۱۴۰۱شرکت و همسر ایشان قدردانی گردید

ساری –درخشنده،خبرنگارتوســعه ایرانی: سرپرست 
راهداری و حمل و نقل جاده ای شهرســتان بهشهر از بهره 
برداری از آغازعملیات روکش آسفالت راه روستایی پاسند –

یخکش شهرستان بهشهر به طول ۴ و نیم کیلومتر با اعتباری 
بالغ بر ۱۲میلیارد تومان خبر داد.

به گزارش پایگاه خبری وزارت راه و شهرسازی از مازندران، 
حمید محمدی با اشــاره به اهمیت زیرســاخت جاده ای 
مناسب در کاهش خســارات مالی و جانی از سویی و حمل 
و نقل تولیدات کشاورزی از سوی دیگر ابراز امیدواری کرد: 
موثرترین شرایط برای حمل و نقل آرام و ایمن، داشتن یک 
رویه سالم راه همراه با نصب علائم ایمنی لازم بوده تا بتوان با 

خیالی آسوده تردد کرد.

وی در ادامه به اقدامات ایمن ســازی این اداره در سطح 
محورهای تحت پوشش خود اشاره و تصریح کرد: اقدامات 
ایمن سازی از قیبل تامین روشنایی و رفع خاموشی، پاکسازی 
و زیباسازی حریم راه ها، شانه سازی، رنگ آمیزی پایه های 
تابلو و نرده های پل، آشکارسازی نقاط پر تصادف، نصب انواع 
علائم اخطاری قوس، مسیرنما و خطر نما، تعمیر و بازسازی و 
نصب گاردریل، ساماندهی و افزایش اثر بخشی علایم در طول 
محورها تنها بخشی از اقدامات ایمن سازی این اداره می باشد.

محمدی در خاتمه با اشاره به میزان بالای نزولات جوی 
در استان افزود: با توجه به شرایط جوی و بارش باران و برف، 
کیفیت رویه آســفالت معمولا زودتر از موعد مقرر کاهش 

می یابد و شاهد آسیب آسفالت هستیم.

تجلیل و نکوداشت بازنشستگان سال ۱۴۰۱ در شرکت توزیع 
نیروی برق جنوب استان کرمان

آغاز عملیات روکش آسفالت راه روستایی پاسند -یخکش 
شهرستان بهشهر

خبرخبر

استاد حوزه در گلستان : 
ماموریت تامین اجتماعی و اقدامات 
آن منطبق  بر دستورات دین مبین 

اسلام  است
گرگان-آذری،خبرنگارتوسعه ایرانی:  آیت الله 
میبدی استاد حوزه در جلسه شورای تحول اداری 
مدیریت درمان استان گلستان که با حضور مدیر 
درمان، معاونین، روســای مراکز درمانی و رؤسای 
ادارات ستادی این مدیریت برگزار شد، ضمن تقدیر 
از اقدامات ارزنده کادر درمانی در خدمت به مردم با 
اشاره به احادیثی از پیامبر اکرم صلی الله در خصوص 
ارزش دستگیری از انســان های افتاده و نیازمند 
تاکید کرد که بر اساس دستور اسلام ما باید جامعه 
را یکپارچه ببینیم و تامین اجتماعی می تواند در 
راستای این یکپارچه سازی نقش مهمی ایفا کند.  
زینلی مدیر درمان استان نیز ضمن تقدیر از حضور 
ارزنده آیت الله میبدی در جلســه شورای اداری و 
قدردانی از بیانات معنوی و کاربردی ایشان گفت 
: صداقت یکی از شــاخص های مهــم در ارزیابی 
همکاران می باشد و معتقدیم که وجود ارزش های 
دینی در افراد می تواند فرایندهای کاری را تسهیل 
و ارتباط با ارباب رجوع را بهبود بخشد. در این جلسه 
معاونین و برخی از رؤسای مراکز درمانی به تناسب 
شرح وظایف شــغلی خود موضوعاتی را مطرح و 

چالش های پیش رو را تحلیل نمودند. 
گفتنی است جلسه شورای تحول اداری مدیریت 
درمان استان گلستان معمولاً به صورت فصلی برگزار 
می شود که در این جلســه تصمیم بر آن شد که به 

صورت ماهیانه برگزار شود.

 شهردار اهواز:
هدف برنامه »هر هفته یک 

افتتاح«حضور در جمع مردم و 
بهره مندی از نظرات آن ها است

اهــواز- شــهریار طهرانی، خبرنگار توســعه 
ایرانی:رضا امینی در آئین بهره برداری از ده مجموعه 
زمین ورزشی روباز گفت: در حال حاضر در نقطه 
حساس تاریخی شهر اهواز هستیم، چرا که دشمن 
چشم طمع به اهواز و خوزستان دارد، ما باید با فلسفه 
انقلاب اســلامی که پرهیز از زورگویی، استکبار 
و خودخواهی بر مبنای مردم داری اســت تلاش 
کنیم، در طول ۴۴ ســال عمر انقلاب اسلامی هر 
روز مشارکت مردم در حوزه شهر و مدیریت شهری 
بیشتر شده است و انتظار می رود حاکمان حق مردم 

را ادا کنند.
امینی گفت: مدیریت شهری شامل شهرداری 
و شورای شهر است، شهرداری به تنهایی نمی تواند 
شهر را مدیریت کند، چرا که باید ناظری بر عملکرد 
آن باشــد تا منافع مردم تأمین شــود، از گذشته 
شهرداری در حوزه نظافت شهری فعالیت داشت، 
اما اکنون از پیش از تولد تا ســال ها پس از مرگ در 

حوزه های مختلف با شهروندان سر و کار دارد.
امینی با اشاره به اینکه شورای شهر محل مشورت 
است و باید ظرفیت ها افزایش پیدا کند، کینه توزی، 
رقابت های فردی و به کار بردن مطالب غیر مفید را 
برای مدیریت شهری ســم مهلک دانست و افزود: 
هدف برگزاری مراسم های هر هفته یک افتتاح این 
است که همانند فلســفه انقلاب اسلامی در جمع 
مردم حاضر و از نظرات آن ها بهره مند شــویم تا از 
آن ها در برنامه های بعدی اســتفاده شود، در اصل 
همه ی این برنامه ها به این خاطر است که مشارکت 

و مداخله مردم در مدیریت شهر بیشتر شود.

آزادی 333 زندانی در قزوین 
در نیمه نخست سال جاری

قزوین- مصطفی مرادی،خبرنگارتوسعه ایرانی: 
رئیس کل دادگستری استان قزوین گفت: در نیمه 
نخست امســال ۳۳۳ زندانی با تلاش شعب حل 

اختلاف استان از زندان آزاد شدند.
به گزارش خبرنگارما، علی شعبانی رئیس کل 
دادگستری اســتان در همایش تجلیل از دبیران 
و اعضا مرکز توسعه حل اختلاف استان گفت: در 
نیمه نخست امسال ۳۳۳ زندانی با تلاش شعب حل 
اختلاف استان آزاد شدند که نسبت به مدت مشابه 

پارسال ۴۲ درصد رشد داشته است.
شــعبانی افــزود: میانگین صلح و ســازش 
پرونده های شــورای حل اختلاف در اســتان ۵۴ 
درصد است که حوزه قضایی ضیا آباد با عملکرد ۹۹ 
درصدی یکی از برترین حوزه های قضایی در کشور 
محسوب می شــود و حوزه قضایی قزوین، آبیک و 

البرز نیز در جایگاه های بعدی قرار دارند.
حجت الاســلام محمد حیدری رئیس مرکز 
توسعه حل اختلاف استان هم بیان کرد: در نیمه اول 
امسال  ۴۴ هزار و ۷۵۴ فقره پرونده به شورای حل 
اختلاف استان وارد شده که از این تعداد ۴۲ هزار و 

۹۲۱ پرونده مختومه شده است.

استانها
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امسال روز جهانی کودک مصادف شده است با 
جنگ ها و درگیری هایی که توسط سیاستمداران 
آغاز می شود اما کودکان بزرگترین قربانی آنها 
هســتند. اما همچنین این روز یادآور تصویب 
 پیمان نامه حقوق کــودک در ۲۰ نوامبر ۱۹۸۹ 

)۲۹ آبان ماه( توسط سازمان ملل متحد است.
ایران در تاریخ ۱4مهر ســال۱37۰ پیمان 
جهاني حقوق کودک را امضا کرد و در اســفند 
سال۱37۲ به موجب ماده واحده اي که به تصویب 
مجلس شوراي اسلامي رســید به کنوانسیون 
حقوق کودک ملحق شد. اما الحاق مذکور مشروط 
بر آن است که مفاد کنوانسیون در هر مورد و هر 
زمان، در تعارض با قوانین داخلي و موازین اسلامي 
باشد یا قرار گیرد، از طرف جمهوري اسلامي ایران 

لازم الرعایه نباشد.
از این منظر پرســش مطرح این اســت که 
مشروط کردن پیمان نامه چه عواقبی می تواند 
داشته باشد و اکنون که 3۰ سال از این تصویب 
گذشــته؛ وضعیت کودکان در ایران بهتر شده 

است یا خیر؟

پذیرشمشروطحقآنراضایعمیکند
یکی از بنیانگذاران جمعیت دفاع از کودکان 
کار و خیابان در گفت وگو با »توسعه ایرانی« درباره 
برخورد ایران با پیمان نامه جهانی حقوق کودک 
گفت: اگر حقوق مدنظر است پس مشروط کردن 
حقوق به معنای ضایع کردن آن است. اگر حق 
است که می بایست ایفا شود و اگر جامعه جهانی آن 
را پذیرفته ما نیز باید سطح پذیرش و به رسمیت 

شناختن کشور را بالا ببریم
امیرحســین میربهاری افزود: ایــران این 
پیمان نامه را مشــروط پذیرفته است و مشروط 

به این است که مواد پیمان نامه مغایر و ناقض 
قوانین شرعی نباشد. این سیاستی است 
که ایــران در قبــال پیمان نامه پیش 
گرفته اســت و اتفاقا یکی از انتقادات 
ما به این سیاست مشروط است که در 
ایران و بسیاری کشورها لحاظ می شود.

او درباره کلیت ایــن پیمان نامه بیان 
کرد: جای خوشحالی دارد که 

سندی برای به رسمیت 
شناختن حقوق 

کودکان پس از 
سال های بسیار، 
یعنی کنش ها و 
واکنش هایی که 

بعد از یک و نیم قرن طول کشــید تا دولت ها و 
نمایندگان آنها مجاب شوند که حقوق کودکان را 

به رسمیت بشناسند، تصویب شده است.
این فعال حوزه کودکان این کنوانســیون را 
حاصل تلاش جنبش های اجتماعی دانســت 
و گفــت: در حقیقــت چیزی کــه در تصویب 
این پیمان نامه مســتتر اســت این اســت که 
این پیمان نامه محصول تلاش هــای جامعه و 
جنبش های پیشرو است که نمایندگان دولت ها 
در سازمان ملل به نوعی به این مطالبات مهار زدند 
و در نتیجه می توان گفت که از این جنبه هم حائز 
اهمیت است که فشارهای اجتماع و جنبش ها، 

دستاوردی داشته باشند.

نقضحقوقپایهکودکاندرایران
میربهاری درباره نقض مواد پیمان نامه 
جهانی حقوق کودک در ایــران اظهار کرد: 
حقوق پایه کودکان در ایران نقض می شود. 
پیمان نامه تضمیــن بقای کــودکان را به 
رسمیت شناخته اســت، اما در ایران بخش 
زیادی از کودکان به همــراه خانواده ها زیر 
خط فقر هستند و پایه های حیاتی آنها شامل 
تغذیه، بهداشت، مســکن و محیط زیست 

مناسب فراهم نیست.
او افزود: دولت هیچ اراده و خواستی برای 
تضمین این حقوق نــدارد و این وظیفه را به 
جامعه و بخش هــای خصوصی و خیریه ها 
محول و دل جامعه را به این خوش کرده است.

این بنیانگذار جمعیــت دفاع از کودکان 
کار و خیابان درباره مصادیق دیگر نقض این 
پیمان نامه بیان کرد: نقض بعدی حق تحصیل 
رایگان و باکیفیت است که در قانون اساسی 
ذکر و بر آن تاکید شــده است؛ اما می بینیم 
بسیاری از کودکان از تحصیل محروم شده اند 
و بخش دیگری که به سیستم آموزش رسمی 
دسترسی دارند شرایط آموزشی بی کیفیت و 
از زاویه دید فعالان حقوق کودک ضد کودک 

است و باید به شکل پایه ای تغییر کند.
میربهاری خاطرنشــان کرد: به زعم ما 
پیمان نامه کف مطالبات حقوق کودک است 
و ماکسیمم آن نیست و حتی همین حقوق 
پایه نیز در ایران رعایت نمی شود و ما خواستار 

تغییر در این نگاه و مناسبات هستیم.

دیددولتیوبزرگسالانه،
دونقصبزرگپیماننامه

ایــن فعال حقــوق کودک 
درباره نواقص خود پیمان نامه 
عنوان کرد: ضعف پیمان نامه 
از دو منظر مورد توجه اســت. 
ابتدا پیمان نامه از لحاظ ماهوی 
جمع بندی یا به عبارتی محصول 
تفکر نماینده دولت ها 
است نه ملت ها. یعنی 
اگر قرار بود نماینده 
جنبش هــا، و بــه 
خصوص نمایندگان 
جنبــش حقــوق 

کودکان، آن پیمان نامه را می نوشــتند بســیار 
آوانگاردتر بود

میربهاری افــزود: نکته دوم این اســت که 
دیدگاه حاکم بر پیمان نامه از زاویه درک و نگاه 
بزرگسالان به حقوق کودکان اســت که به آن 
انتقاد داریم. به مطالبات حقوق کودکان باید از 
زاویه خود کودک پرداخته شود و درک ما از حقوق 
کودکان این نکته است که ما حقوق را محول به 
قوانین و کنوانسیون ها نمی کنیم و ما حقوق را 
نیازهای رســمی و هرروزه کودکان می دانیم، 
نیازهایی که بــرای حیات، رشــد و حمایت و 
مشــارکت نیاز دارد تعبیر و تفســیر می کنیم 

و پیمان نامه فاقــد این دیدگاه اســت. او درباره 
مشکلات حقوقی پیمان نامه گفت: همچنین از 
لحاظ حقوقی، پیمان نامه مشروط به قوانین داخل 
کشــورها و مرزهایی که کودکان در آن زندگی 
می کنند می شود و بسیاری مسائل چون فرهنگ 
و مناسبات اجتماعی جوامع داخلی را می پذیرد 
که به زعم ما این یک نقص است. حق کودکان باید 
جهان شمول بوده و تابع و زیرمجموعه هیچگونه 

قوانین و مناسباتی نباشد.
این فعال حوزه کودکان درباره نادیده گرفتن 
کودکان توسط خود سازمان ملل گفت: سازمان 
ملل نمایندگان دول جهان است و ملاحظاتی برای 
سیاست ها و برنامه های خود دارد که نمی تواند 
خارج از چارت برنامه دول و به ویژه سرمایه جهانی 

باشد که در آن قدرت ها حرف اول را می زنند.
میربهاری به جنگ اخیر فلسطین و اسرائیل 
اشاره کرد و گفت: در جنگ فعلی فلسطین همین 
معضل وجود دارد و در آنجا سازمان ملل نتوانسته  
است نقش انسانی و میانجی درست را ایفا کند 
و مردم و به ویژه کــودکان در هر دو طرف قربانی 
شده اند. او ادامه داد: رویکرد سازمان ملل در روسیه 
و افغانستان نیز چنین است. اکنون نزدیک به ۱۵ 
میلیون کودک دچار سوءتغذیه هستند. می توان 
گفت سازمان های بین المللی به ویژه یونیسف 
و سازمان ملل نقش مدافع کودکان و انسان ها را 

بازی نکرده اند.

جامعهبایداهرمفشاربردولتباشد
این بنیانگذار جمعیت دفــاع از کودکان کار 
و خیابان درباره نقش دولــت و جامعه در بهبود 
شرایط کودکان تصریح کرد: اساسا وظیفه تامین 

حقوق کودکان بر عهده دولت ها و ســازمان ها و 
نهادهای وابسته به آن است. اما اینکه چه ضامن 
اجرایی وجود داشته باشــد که حقوق تامین و 
تضمین شود، جامعه باید به مثابه اهرم فشار بر 
دولت و سیستم عمل کند تا آنچه که حق کودکان 
است و در جهان به رسمیت شناخته شده تامین 

و تضمین شود.
میربهاری تاکید کرد: در شرایط ایران به دلیل 
نوع حاکمیت سیاســی این اتفاق بسیار سخت 
و کم افتاده اســت و دولت نهادهای مردمی را به 
رسمیت نمی شناسد.  او خاطرنشان کرد: ضمنا 
دیگر بخش های مطالبه گر جامعه مانند جنبش 
معلمان و کارگری و جنبش های دیگر باید حقوق 
کودکان را جزو مطالبات روزمره خود قلمداد کرده 

و برای آن فعالیت کنند.
این فعال حقوق کودکان در پایان یادآور شد: 
شاید با تمام این انتقادات به نظر برسد پیمان نامه 
بی ارزش است اما حتی همین قدر توجه و نگاه به 
حقوق کودکان می تواند موثر باشد. برای ما این 
پیمان نامه شــروع کار و نقطه آغاز فعالیت برای 
حقوق عالی کودکان است که در آن چهار عنصر 
پایه ای بقا، رشد و حمایت و مشارکت کودکان در 
هر نقطه ای از جهان فارغ از نژاد، جنسیت، ملیت، 
مذهب و فرهنگ و دیگر ملاحظات باید یکسان 

حفظ، تامین و تضمین شود.

روزنامه صبح 
 سياسي، اجتماعي، اقتصادي
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همسررئیسی:
 در گام دوم انقلاب باید به عنوان الگو، 

رهبری زنان جهان را به دست بگیریم
همسر رئیســی گفت: ما 
به مرحله ای رســیده ایم که 
در گام دوم انقــلاب نیــاز به 
معرفی الگو به جهان داریم. 
باید از مرحله فعال بودن عبور 
و در شروع گام دوم انقلاب جهان را رهبری کنیم. ما به 
عنوان الگو باید رهبری زنان جهان را به دست بگیریم نه 
اینکه همچنان پیرو بمانیم. به گزارش ایسنا؛ جمیله 
علم الهدی، عضو هیئت علمی دانشگاه شهید بهشتی، 
در جشــن ولادت حضرت زینب)س(، در دانشکده 
روان شناسی و علوم تربیتی،  با اشاره به مقام و جایگاه 
زن در دیدگاه خداوند، گفت: یکی از جنبه های انقلاب 
اسلامی که مورد غفلت قرار گرفته است همین موضوع 
است که زن را آنچنان که خداوند می خواهد، معرفی 
نکرده ایم. هر از چند گاهی به الگویــی از زنان که در 
تفکرهای دیگر هست اعتماد کردیم و دچار خطاهایی 
شدیم. بنابراین ساختن اندیشــه های نو و خلاق در 
حوزه زنان معطوف به تالیف دقیق تری از زن و زنانگی 
در دیدگاه قرآن مجید و همچنیــن از منظر الهیات 

اسلامی است.
    

پیکر مرحوم اسلامی ندُوشن 
وارد ایران شد

پیکر مرحوم دکتر اسلامی 
ندُوشــن پس از یکسال ونیم 
وارد ایــران شــد. زنده یــاد 
محمدعلی اسلامی ندُوشن، 
پنجم اردیبهشــت ۱4۰۱ در 
تورنتو )کانادا( درگذشــت و بنا بر وصیــت خود برای 
خاکسپاری در نیشابور به ایران بازگشت. آیین یادبود و 
بدرقه این نابغه فرهنگ و ادب ایرانی، ساعت ۹ صبح امروز 

در موسسه اطلاعات برگزار می شود.
    

درشهرهاواستانهایمختلفانجامشد
تجمع اعتراضی افراد دچار معلولیت، 

مقابل دفاتر سازمان بهزیستی 
کانــال تلگرامــی کارزار 
معلولان از تجمــع اعتراضی 
تعداد از افــراد دچار معلولیت 
مقابل دفاتر سازمان بهزیستی 
در اســتان ها و شــهرهای 
کرمانشاه، اردبیل، خوزستان، تفرش خبر داد. براساس 
این خبر، این افراد »در اعتراض به عدم اجرای ماده ۲7 
قانون معلولان« دست به تجمع زده اند که شامل پرداخت 
کمک هزینه معیشتی به معلولان شدید و خیلی شدید 

به میزان حداقل دستمزد سالانه« است.
    

درخواست سالانه  ۲۰۰۰ پرستار 
برای مهاجرت از کشور

معاون توســعه و مدیریت 
منابع سازمان نظام پرستاری 
با اشاره به درخواست ۲۰۰۰ 
پرستار برای مهاجرت از کشور 
در هر ســال گفت: پرستاران 
به ازای هر ســاعت اضافه کاری، به طور متوسط مبلغی 
معادل ۱۵هزار تــا 3۵هزار تومــان دریافت می کنند!  
حمیدرضا عزیزی در گفت وگو با تسنیم درباره آخرین 
وضعیت کمبود نیروی پرستاری در کشور اظهار کرد: در 
زمان حاضر برآورد می شود که حداقل با کمبود ۱۰۰ هزار 

نیروی پرستار مواجه باشیم.
    

معاونشهردارتهران:
ماهانه ۴۶  نفر در تصادفات تهران 

کشته می شوند 
معاون حمل و نقل و ترافیک 
شــهرداری تهران همزمان با 
روز جهانــی قربانیان حوادث 
ترافیکی )۲۸ آبان( گفت: در 
حال حاضر، متأســفانه هر دو 
روز به طور متوسط ســه نفر و ماهانه 4۶ نفر در جریان 
تصادفات پایتخت جــان خود را از دســت می دهند. 
به گزارش ایســنا، محســن هرمزی با اعلام اینکه در 
میان جان باختگان تصادفــات پایتخت، عابران پیاده و 
موتورسیکلت سواران سهم بالایی دارند، افزود: بیشترین 
فوتی های گروه سنی ۵ تا ۲۹ سال را پسران جوان تشکیل 

می دهند که عموماً راکبان موتورسیکلت هستند.

از گوشه و کنار

شهرنوشت

یکیازبنیانگذارانجمعیت
دفاعازکودکانکاروخیاباندر
گفتوگوبا»توسعهایرانی«:به
زعمماپیماننامهکفمطالبات
حقوقکودکاستوماکسیمم
آننیستوحتیهمینحقوق

پایهنیزدرایرانرعایتنمیشود
وماخواستارتغییردرایننگاهو

مناسباتهستیم

امیرحسینمیربهاریدرگفتوگوبا»توسعهایرانی«وبهبهانه29آبان،روزجهانیکودک:

حقتحصیلوبقایکودکاندرایراننقضمیشود

با حضور استاندار و در پتروپالایش اصفهان رقم خورد؛

کاشت نهال در هزار هکتار از اراضی هلدینگ پتروپالایش اصفهان
در بیست و سومین روز از آبانماه با حضور استاندار اصفهان در 
هلدینگ پتروپالایش اصفهان کاشت بذر درختچه های بادام 
کوهی اسکوپاریا به صورت رسمی در استان اصفهان آغاز شد 
تا کاشت 2۰میلیون نهال در طی 4سال در استان اصفهان با 

همکاری دستگاه های دولتی و بخش خصوصی اجرایی شود.
اولین گام ها برای کاشت 20میلیون نهال در استان اصفهان با حضور 
مدیرعامل پتروپالایش اصفهان، استاندار، مدیر کل منابع طبیعی و حفاظت 
محیط زیست استان، فرماندارشاهین شهر و دیگر مسئولان استانی در 
هلدینگ پتروپالایش اصفهان در غالب کاشت هزار هکتار نهال و بذر بادام 

اسکوپایا از سوی پتروپالایش اصفهان آغاز شد.
در این آیین مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش با اشاره به تعهد کاشت نهال 
در قالب 1000هکتار توسط این شرکت افزود: در مجموعه شهرک انرژی 

و پتروشیمی اصفهان  2هزار هکتار کاشت بذر و نهال تعهد شده است.
دکتر محسن قدیری، گفت : با توجه به تعهدات زیست محیطی شرکت 
پتروپالایش اصفهان مقررگردید در قالب هزار هکتار کاشت نهال توسط این 
شرکت انجام شود و دراین رابطه تا پایان امسال نزدیک به 300هکتار  کشت 

درخت بادام اسکوپاریا را به پایان خواهیم رساند .
وی با اشاره به اینکه اعتبار در نظر گرفته شده برای این طرح 500میلیون 
تا یک میلیارد تومان است افزود: هلدینگ پتروپالایش اصفهان آمادگی دارد 
که در این زمینه بیشتر از این میزان هم هزینه کرده و اقدام به کاشت 

نهال نماید.
دکتر قدیری افزود: در مدت 2سالی که در استان اصفهان حضور یافته ام کلیه 
دستورالعمل های محیط زیست در این شرکت رعایت شده و آنالایزرهای 

آنلاین پتروپالایش اصفهان به سامانه های محیط زیست وصل هستند.
وی تاکید کرد: همچنین تمامی کوره ها وگازهای BTE این شرکت از 
طریق سامانه های سازمان محیط زیست پایش می شوند ، ما 5آنالایزر 

در پتروپالایش اصفهان داریم که توسط محیط زیست کنترل می شود.
با محیط زیست پتروپالایش  دکتر قدیری افزود: تمامی مباحث مرتبط 
اصفهان توسط سازمان محیط زیست رصد می شود ، مشعل های پالایشگاه 
به طورکلی خاموش است و در حال نصب 2کمپرسور به مشعل های این 
شرکت هستیم تا در شرایط اضطرار بتوانیم مشعل ها را خاموش نگه داریم و 

وظیفه خودمان را نسبت به محیط زیست استان ادا کنیم .
هوا  آلودگی  از  جلوگیری  برای  اصفهان  استان  در  درختکاری  توسعه   
موثر است در ادامه استاندار اصفهان نیز با بیان اینکه مباحث مربوط به  
کاشت20میلیون نهال در استان اصفهان بایستی با هماهنگی های لازم در 
جلسه فرمانداران استان به سرانجام برسد افزود: در شهرستان های مختلف با 
کمک مجموعه های مردمی ، واحدهای صنعتی ، دانشگاه ها  ،NGOها ی 
محیط زیست ، پادگان ها و غیره  باید در طرح درختکاری وارد شده وکمک 
نمایند . لذا تاکید ما این است تا درخت بادام اسکوپاریا که به آبیاری نیاز ندارد 
در استان اصفهان کشت شود . سید رضا مرتضوی، با اشاره به اینکه درخت 
بادام اسکوپاریا مطابق با اقلیم منطقه استان اصفهان انتخاب شده و توسط 
بارندگی  نیاز آبی اش برطرف می شود افزود: هدف گذاری ما کاشت بیش 
از 20 میلیون نهال در استان اصفهان است چرا که به دلیل  شرایط اقلیمی 

اصفهان کاشت درخت در این استان برای رفع آلودگی هوا مناسب است و 
باید به عددی بالاتر از 20میلیون نهال فکر کنیم .

وی با اشاره به آلودگی هوای یک هفته ای، که گریبان گیر اصفهان شده 
است افزود: اکنون در روزهای آلوده مدارس و دانشگاه ها تعطیل شده اند 
و عمده مباحث آموزشی از طریق مجازی دنبال می شود، لذا با توجه به 
مشکلات موجود باید ظرفیت های کاهش دهنده در آلودگی هوای استان 
اصفهان را افزایش دهیم ؛ قطعا درختکاری از نوع گونه هایی که آب 
برنیست از کمک های بزرگی است که میشود برای جلوگیری از آلودگی 

هوا استفاده کرد .
2هزار هکتار از شهرک انرژی اصفهان  تا 4سال آینده نهال کاری می شود

مبارکه،  فولاد  جمله  از  صنعتی  واحدهای  ورود  از  قدردانی  ضمن  وی 
پالایشگاه اصفهان، پتروشیمی ، نیروگاه اصفهان، سپاه ، ارتش، آموزش و 
پرورش و دیگر مجموعه ها که در طرح کاشت 20میلیون درخت در استان 
اصفهان همکاری دارند افزود: این مجموعه ها تقبل کردنند که 2هزار هکتار 

از شهرک انرژی اصفهان را تا 4سال آینده کاشت نهال انجام دهند .
وی افزود: برای کاهش آلودگی در اصفهان باید ضریب کاشت نهال از 
عدد در نظر گرفته شده بالاترباشد، تا برنامه ریزی وسیع تری در این رابطه 
انجام شود ، تا شاهد هوا ی مناسب تری برای تنفس مردم اصفهان باشیم.

استاندار اصفهان تاکید کرد: قرار است در طرح درختکاری محدوده شهرستان 
شاهین شهر و میمه با محوریت فرمانداری شاهین شهر 3هزار هکتار جنگل 
کاری و کاشت درخت انجام شود که شامل یک میلیون نهال می شود. اگر 
این برنامه ها در دیگر شهرستان ها هم با جدیت پیگیری شود خیلی زود 
شاهد عمل به تعهد کاشت 20میلیون نهال  در استان اصفهان خواهیم بود.

مرتضوی تاکید کرد: از سازمان منابع طبیعی می خواهیم که خود را محدود 
به کاشت یک میلیارد درخت در کشور نکند همچنین استان اصفهان تنها به 
سهم 20میلیونی اکتفا نکند چرا که ما باید برای ایجاد هوای پاک در کشور و 
به تب دراستان صنعتی اصفهان  برنامه ریزی داشته باشیم تا  شرایط بهتری 

را در راستای سلامت شهروندان در استان فراهم نمایم.
 کاشت درخت بادام  اسکوپاریا در پتروپالایش اصفهان متناسب با اقلیم 
این منطقه است معاون منابع انسانی و مدیر روابط عمومی و اموربین الملل  
هلدینگ پتروپالایش اصفهان، نیز در این آیین افزود: قبلًا مطالعات کاشت 
گونه های درخت متناسب با اقلیم اصفهان توسط سازمان منابع طبیعی انجام 
شده است و گونه های مناسب شناسایی شد؛ لذا درخت بادام اسکوپاریا 
متناسب با اقلیم ، بارندگی ، عمق خاک و … برای کاشت در پتروپالایش  

اصفهان در نظر گرفته شد .
 محمد ده بیدیان افزود: شرایط ویژه استان اصفهان که در منطقه خشک و 
نیمه خشک قرار دارد و در برخی از قسمت های استان که حتی با تانکر آب 
حمل می شود به ما نشان می دهد که چگونه این نهال و بذرها را تولید، 

کاشت و نگهداری کنیم که خشک نشوند و از بین نروند .
وی تاکید کرد: در پالایشگاه اصفهان بادام اسکوپاریا به صورت حفاری و 

کاشت بذر انجام می شود .
وی با اشاره به اینکه باید طی 4 سال آینده یک میلیارد درخت درکشور کشت 
شود، افزود: این اقدام در شرایطی که دنیا برای کاهش آلودگی هوا و جذب 

کربن هوا تلاش می کند و کنوانسیون های بین المللی برای مقابله با تغییرات 
آب و هوایی پیمانهایی برای ترسیب کربن منعقد کرده اند،  بسیار مهم است .

برگزاری پویش کشوری فرمانداران برای اجرای طرح کاشت یک  میلیارد 
درخت درکشور در ادامه نیز مدیر کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان 
اصفهان  با اشاره به اینکه تمام کشورهای دنیا از سال 2015 میلادی متعهد 
شدند که تا سال 2030 میزان تولید کربن خودشان را کاهش دهند، ابراز 
داشت: کشورمان عضو کنوانسیون بین المللی تغییر اقلیم، کنوانسیون تنوع 
زیستی و معاهدات بین المللی ترسیب کربن و کنوانسیون مقابله با بیابان زایی 
است و تمام این الزامات و تعهدات بین المللی، کشورهای عضو را متعهد 
کرده که تا سال 2030 میزان کربن خودشان را با کاشت یک تریلیون درخت 
در دنیا کاهش دهند و 45 کشور جهان در اجلاس گلاسکو متعهد شدند که 

تولید دی اکسید کربن را تا سال 2050 به صفر برسانند.
ابوطالب امینی، بابیان اینکه قانون افزایش بهره وری، قانون هوای پاک، 
قوانین منابع طبیعی، ماده 50 قانون اساسی ما را ملزم کرده که درمقابل 
تخریب طبیعت، احیا صورت گیرد اضافه کرد: با توافقات صورت گرفته با 
تمامی ارگان ها و صنوف همه دستگاه ها ملزم به  اجرای همکاری برای 
کاشت 20میلیون نهال در استان شده اند . در استان اصفهان یک پویش 
سراسری با همکاری تمامی فرمانداران در حال برگزاری است که پویش 

کشوری در روز 16آذرماه انجام می شود.
وی افزود: با توافق مدیرعامل فولاد مبارکه قرار است  هزار هکتار توسط 
فولاد و 300هکتار توسط منابع طبیعی  در طالخونچه کاشت درخت انجام 
شود ؛ تاکنون ما در جهت تولید نهال موفق بودیم و از 5میلیون درخت 
3میلیون توسط منابع طبیعی و 2میلیون توسط بخش خصوصی انجام شده 

است.
وی با اشاره به اینکه بذر بادام کوهی اسکوپاریا  8ماهه به نهال تبدیل میشود 
افزود: کاشت این نوع درخت هم در شرق اصفهان  و هم در حاشیه کویر 

بسیار مناسب است .
افزود: در استان اصفهان در منطقه جنوبی سمیرم ،شمال غرب  امینی 
گلپایگان ، فریدن، چادگان گونه بادام اسکوپاریا و ارژن را می توان کشت 
کرد ، در دو دهه گذشته 44هزار هکتار ازاین نهال در ارتفاعات توسعه یافته 

است.
وی گفت: کاشت بادام اسکوپاریا اگر به صورت بذر و به صورت گودال انجام 
شود هیچ گونه نیاز آبی ندارد ، بنابراین بادام اسکوپاریا در کشور ما به صورت 
دیم کاشت می شود و هر چه قدر بارندگی بیشتر باشد شاداب تر است اما 
در مناطق کویری گونه های تاغ ،قره داغ و غیره کشت می شود ، چرا که با 

حرکت شن های روان کشت این گونه ها درآن مناطق بهتر است .
وی با اشاره اینکه اگر به مقدار کافی پساب آب در اختیار منابع طبیعی قرار 
گیرد بعد از سه سال آبیاری  310هزار هکتار درخت کشت شده خواهیم 
داشت افزود: ما برای تحقق 20میلیون درخت باید هر سال  5میلیون کاشت 

درخت انجام دهیم.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان اصفهان ادامه داد: این درحالی 
است که ایران هفتمین کشور تولید کننده کربن و چهل و دومین کشور 

ترسیب کننده کربن در دنیا است.

امیرحسینمیربهاری:جامعهبایدبه
مثابهاهرمفشاربردولتوسیستم
عملکندتاآنچهکهحقکودکان

استودرجهانبهرسمیتشناخته
شدهتامینوتضمینشود؛امادر

شرایطایرانبهدلیلنوعحاکمیت
سیاسیایناتفاقبسیارسختوکم
افتادهاستودولتنهادهایمردمی

رابهرسمیتنمیشناسد
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